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11111. KRESE1: bw, if your Honor _please, upon the , - 

opening of the Dletrict Attorney thus far, I move that your 

Honor dismiss tbis indictment, on the ground that it- now 

appears t1pI1 the opening --o-f the DiStrict Attorney that the 

merchandise charged to have been bought by the defendant was 

bought not from the thief, but from the receiver of the thief. 

We claim under th'e• authorities a man cannot be convicted of 

criminally receiving 'sfoi.en property who receives it not from 

•the, thief, but from a person, who had previously received it 

THE COURT: I will .deny your motion. 

MR. XRESEI,:" -I take an exception. 

TEE .COURT: I do not think the legal proposition' 

"applies to the facts in this case, and furthermore' I do not 

regard the opening as -ii:part of the case. The jury will 

decide the case on evidence  given by witnesses and they 

applies to counsel on both sides unless those statements 

are supported by the evidence of witnesses and'idaFteet;imony--,_ 

in their opinion is entitled to credence. 



ACOB ME TE R„ (418 East 79th s;treetY called as• 

witne_ss on_behalf -of the-People-, first -duly sworn, 

testifies as follows: (through the official Interpreters-. . 

Fisher;) 

 DIRECT_Ex.AluitATION---BY  1111. 

 14—yrett--war-k---for -t 

Q; When did you stop working for  them? A May 24th, 19114.-

Q, When was_the, first time that you ever saw the defendant 
:-

Alexander Hecht? A November 14th„ 1914. 

"Q, Where 'did you see him? A -I saw him in his place of 

sines. 

Q At that tirala what were your duties at the Bosch Mag 

Q Did-you have anything to de; with the stock room? A II 

received,the magneto parts from the stockroom. 

Q 1L u&-what work you did there. -A I changed the 

paratus from one type to another type. 

_ 



Q Did you know a man named eieshow? 'A Yes. ,. . 

Q,. How long have you known him? A Three years between 

Q On the 14t1—o1--November, 1914, where did you see Hecht? 

 Q Did you have a talk with Hecht? AYed. 

"Yes." 

Gieshow had brought him parts of inagnetos and he had said, 

that he had received them from me: 

Q G:ieshow said -he got them from you?... A Mr. Hecht told  

me that Gieshow had told him that. 

MR. IMESEL:. Object to this testimony at this time. 

The only theory upon which it would be admissible,perhaps, 

proof. I think the jury a:x. entitled to have all the 

transactions between this witness and the defendant, so 

MR. EILVIL: Before your Honor can properly and, .in



4 
telligently rule as to the a.drnissibility of this testimony, 

I think you should know whethei it is a similar transactiont 

under the rules. The damage woula be done to admit it with--

out first knowing just what the charge 4s.. 

THE COURT; The charge -is stated in the indictment, 

and unless that charge is proved, -that, on -the 12th of — 
, aa 

March "a crime was 'committed, the. defendant will be dis—s  _ . 

KRESEL; But rt1rink in your discretion, you ohulild 

require the District Attorney first to put in the proof as 

to the crime charged in the indictment. 

,,..., ..:, ..: 
do-. not See that it r6411Y makes much difference. HOwele&ts 

if the Distridt. Attorney can Put in the evidence of the 

. . 
transaction. of March 12th he may qo so-, and then .go back. 

Q,' Did you see Hecht on the 12th of Uarch, 1915-? 

MR. KRESEL; I object to that as leading. The date 

is important and I think the District Attorney hould Ao 

put the date in the witness's mouth. 

MR. TIcC OM/ CK Question with644wn. 

the last time that you took' any goOd t Aecht? 
artnnor.i..," 

_ IleCOMICK: Quest oh withdrawn.. 



the 12th da:Y-Of March 1915. 

"Q Where did you see him? A I saw him on Broadway and 
6 

50th street. 

Ma.. KRESEL: IAnove-to strike that out.  

--TIlE COURT: Strike it out. 

. BY THE .COURT 

Q °What did you say to him, or he s-ay to you? A I said, 

- "Here  I have the parts which you have requested." 

BY ER. McCORMICK: 

Q Where aid you get those? A. I took them from the prem. 

Tell us all =that happened when you met him at 50th 

street. A Then he -took those articles, they were in a box: 

Well, what else? A Then he said, "II have no money no.71 

tomorrow. And then he told. me to „come Satprday at 1-



THE COURT: 

 Q Where did this conversation take. place? A On 'Broadway  

-and 50th street. 

Q On the street, or in a store? A On the sidewalk. 

Had you ever seen Hecht before at that place? A In 

but he told me to come in the saloon opposite. 

Q Did you go into the saloon? A °tee I was there: 

-.P,Was he there? A He WAS not there. 

49th street.  -

Q What pari of 49th street? Al don't know the address; 

,I don't know the number, I think it was something, about 200. 

Q Near what avenue was at  .A Between Broadway and 

Eighth avenue. 

Was it on the 'uptown side of the street, or the down-

town side? A Downtown. 

MR. iireCORKICK: 



ifl.LKRESEt; excepto 4itott yur onor's'attelip 

tion to the decision of the Court (!f Appeals in the case of 
Do-D 

the People against )444-en, where it was held that unless 

circtimstance and'time with the t1m charged in the indict 

ro transactions are adinssible. 

 All o a 

KRUSIt ,  Jbcception. 

TIE COURT.: If the Iiistrick, Atto,rney fails: to oonne 

regard it, The Pi trja Attorney must prove guilt]noW-

ledge, and I am going to allow him to proves if he can, 

that this transaction was a, crime  and not a legitimate _ 

one, and this is one of the ways that the law per its it 

o be proved, by proving similar transactions betwgen the 

ame thief and tbe same -owner, or an agreement like that 

in  the Weiseteiger case where a man agreed to- take eve 

thing of a certain kind that the thief brought, will - 

rule that this is close enough in point of time to the 

-12th of March to lai,..44m4418Me tor that pupo3e.. 

MR. 1RLSiL: I 

(The previous question repeated. 

in, I said, °Gieshow has sent mehere,* 

Where did you come in? A In, that business; 



7-12t 

Q Dhee was his tore? A West 49th street. 

Those stole? A „Ail ex;and.er 4echtls store. 
_ 

Q, Vihat' kind, of a store has e got'? A Magneto paits and - 

magnetos. 

Q now, tell us what he said, and "what you said at that ' 
_ 

time. A I came in and I said„ "Gieshow hits -S: me here. 

said that Gieshow had received parts 'from. mel_ and I was to 

keep on bringing them further. Then he asked me what I 
,-,---,__ 

wanted for them. 

Q For -what? • A For the parts which. -.I had given him„ 

BY THE _COURT; 

- cz Did you have any parts with you 'on. --t 14th (fay of  

. November?, A Yes 

q. What did‘ you have'? A I had two con a:et ikreake" and. 

three timing-levers. 

Q Where" did you get that' property? A I took theii fregi 

the busines 

Or .11R. McCORNICK: 

Did you ;steal them from the oschagneto ComPartY?' 

, 
ct Bow we-r. holdiwr them when ou rent into 'thie storp.? 

A I had th.na in in' pocket. 

What did ;iercii. do? A I wanted to pLace t on the. bench,  

and he motioned with the hd d and said I Should not Ow 



• .1V1R. ICR.SEL: I move that be stricken out as a con -

elusion of  the Witness. 

TIE COURT: Strike 'o t, the answer. 

BY THE COURT: 
,.--

Q Tell us what he said. A Then he ,sald  "How much d , 

-you want for those parte"  

- BY MR. Mc C ORRICK 

Q What did you say; go on with the conversation. A Then! 

said„ don't know what it is worth. 0.. Then, he  gave me t5. 

Q, Did he tell you viE6,t—iie needed or what he wanted? A 

Yes, when I was, there the second time. 

Q I ail talking now about thekl4th of November only. 

Then he told me to bring the, parts which he requires most, 

levers- and sucli things. 

Q, ,What were the things did he tell you vvhat? A That is 

bring him? A Everything which was required for magnetos, 

but mostly these pafts. --

BY THE COURT; • 

Q, Did he take these parts you had on the 14th of November? 

A Yes. Then he brought me over.; he led- me over. -There was 
r[ - 

a box on the table, and he led me to the table, and then 

gave- them -to him through the box, so that no one  could see it. 

ICRESEL: I ask, to have et lvaken .out "SO that no 



•  one could see 

THE &CRT: Strike i out. 

BY TJfl COURT: 

Explain that, what you by "through the  

MR. 00ORMICK: That is abut 15 inches. 

iR.XRESEL:. Yes:. 

Q How long9 A. -About that long. (Indicating.) 

R. fiCCORMICK: Indicating about 1 foot wide and 1 

foot long. 

Q Was the box open or shut? A I could not rernembe 

What did .you de with the box? A. I did notdo an 

with the box. I simply handed him those parts throuih.the box, 

behind the box.. 

Bt MR. UCOORYICK: 

The box s there. 

Q Is that all,rp had to d0mith him on. the .14th o 

ovemplr, A Yes.

BY TEE COURT: 

(a Didn't you et any. money A I , 



BY AIR. McCORMICK: 

Q When  was the next time you saw him? A On the 28th 

day of  November, 1914. 

Q 'Where? Am his shop, in his place of business 

BY THE COURT: 

Was that the same place? A Yes. 

,1/51. ICRESEL: I raise the same objection this 

transaction, if your Honor plea-se. 

THE COUgT: Over,rulett". 

ICRESSEL: Exception. 

TEE COURT: Of course, the jury understand that this 

is not offered ex prvof that he was in that place on  the 

12th of: March, but if you find from the other evidence 

that he did have a transaction with the defendant on the 

12th of March it is evidence that is intended to show 

you the nature of that transaption, throwing some lighton 

the question as to the intent of the defendant ; dealing 

with him on the 12th of 'March, if you find that he did 



Q Tell us what happened on the `48th- Of November'? A 

Then I Came in and I had the part -with rie . 

Q, Come in where?.. ' A In liedht is stpre. 
r - 

What did you have with you? A Three contact breakers . • 

and three distributor discs. 

What else? , A Two timing7levers. 

Q, Where did you get them'? took —them from the Bosch- -----

Q, Tell us what happened with them?- A Then he took me 

outside in the work shop and--Z—had,, to give it to him there, and 

I gave it to him there. 

Q bid he give you anything?. A: it ,was •afterwards -

Q Tell us all.:that happened there; did he give you any 

money? A Yes he gave me eight dollars that day. 

4 !hat did he °say') 

Were unscrewed in the work shop and he showed me he 'must have 

others to fit this and that. 

Q, Were these thin 6 you gave him the dis ribu ers the 

contact breakers and, levers. new or old? A It was used 

once in th business for testingpurposes. 

Was it new or Old? A It was new. 

When was the next time that you saw al A The 14th o 

December,.  1914. 



Q Did you take to him any property that day? 

MR. KRESEL : Same objection. 

....BY.la. ,McCORMIC 

•Q, What kind cfan armature? A'Type D-4-dual. 

Q, What .else? A And similar parts. 

Q Where did you get them? 

MR. KRESEL: I raise the same objection. If your 

' Honor will grant me an exception to your Honor's ruling as 

TEE COURT: Yes, I think you have taken exceptions 

enough to Protect your rights. It is all taken subject 

to Mr. Kreselte objection. which is overruled and to which 

ruling he takes an exception. 

Q, Where did you get that property.9 A in the 

business of the Bosch Magneto Company. 

How did you get it? .A .1 had to change the magnetos,' 

and in that way I always received those articles from the stock. 



away and the-other part I had to—put back, and those parts 

which I had taken off and which Hecht wanted ,I kept. 

asked tn  go_t thos_e -:a-rtic-les_land I told him. _ _ 

MR. KRES1;L: Isn't that leading?, 

MR. McCORIVIICK: Question withdrawn. 

.Q Did he say anything else? A Then he told me to  be 

careful that -I would not be caught because he Might get in 

• remeniber, I w as there on the 27th d y of Felfruary. 

9, Were there any other times between the 14th of December 

_ and the 27th of February? A Yes. • 

Q, Thaw many? A That I don't know any more. 

I  wab there various times Aritheh 

ie gave me parts along to be repaired_ and I brought them back• 



Where did you ,repAir. them? A y *the-Bosch -Magneto 

CompanyT71 repaire-d -them °there.. 
- 

BY'MR. CORMICK: 

Y0,1.?;.. Were 'doing his :work .place?...A -17-did not 

• want ...to. do:lit-but he  said.. I:•hati to do it. He'saif he must 

have • • it • and .he Could not-  make, them there. 

BY MB COURT:" 

Did -he pay you for that  A F r that he did not pay m 

BY Ie.. McCOR_MICK: 

February, did. you take the goods from the Bosch Magneto Company? 

Q, E. 'very time? A Not every time. 

How many 'times did you take them? A Ti'tI auld not 

tell. 

BY Tla:sCOURT: 

Q, More than once? A Yes, it was more than once. 

BY MR. McCORMICK: 

about that. 



him on that day' in front ..of his place. 
a 

Q 'What did he sar-:.A ,Then he said, "Have you got the 

,parts” •I said 48.. Then he said .to bring them ,in that 

saloon on Fiftieth street a.nd -Rroadway and -he would be there 

at three o'clock, between three and half past three. 

Q, What did he---te-11 you to bring. A Thaa fifteen of 
_ 

'those contact breakers and five timing _levers  and five rear armptitte 

discs, and four distributers. 

Q How many rear armature discs'? A Five. 

(4, Were there -any contact breaker.. A Fifteen. 

BY THE 

Q,, This was on the `47th of February. A Yes. 

BY MR. lecCORMICK:: 

What time of the day was it you had these goods'? 

At three o'clock I brought them there. 

Q, But it was one of o'clock when you met hi first 

A hi the beginning he said that  a man named Husor Tias sitting 

-TEL COURT : Strike out about .the man"-sitting the-re. 



.--jBY THE CObRT:. 

saloon on Fiftieth Street lqetween three aria half past three. 

there_  ere so many people—in the store he did net-want--me to- -  

KRESEL, j_move strike thztit -prid ask your 

Hono r to instruct• the jury to disregard that. 

TIE COURT: The jury will disregard ft. , 

BY TIM: CatifiT 

Q, At one o tclock on the 27th of February you said you 

pt, Tell us all you said to him at 'that time and what answers 

something?" said, "Yes": Then he said to bring it over 

in that saloon on Fiftieth street and •roa.dway, and that was al . 

BY 1M. McCOMICK: 

• - 
Q; Did he tel# you what to do with it when you got to the 

saloon_ A He said he would come and bring me the money. He 

asked me also what I had and I told hlm. Then he noted it down 

He said to come 



, 
Q What did you do with the al...statures you had; did you 

give them back; did you ha:ye those things at one o'clock? A No, 

1 did not have them. 

13Y 2,1B. McCORK ICK: 

and took. until three o'clo-ck; 

Did .you, go,*back„to your place of Wbrk?, Yes., 

Then I took thosiax, 

you mean the fifteen dual contact 

-- -And four -dis tr ibuters ? A Yes. 

Q Where- did you get them*? A Also in the place of 

business, 

Q, Did you steal them'? .4, Yes. 

Q Who from  A From the Bosch Magneto Company. 



MR.  ERESEL: I ask tht that ai swer be stricken- ott as 

- 
not responsive. 

already testified that the defendant was not there. 

Tra'COATRT: Question allovve-d. 

A Mr. Hüsor1 came. 

MR.-EiRE6EL: 

THE COURT: Motion denied. 

KRESEL: Exception. 

THE COURT: If it is not connected with the defendan 

the jury will -disregard it. 

Q, iNho was the man that you nt there  this Husor? A Mr. 

Hecht told me he was his-brother -in law I could give .it to him 

jUst the same as to himself. 

R.  'MEISEL: I ask that the.answer be stricken out  , 

THE COURT: I will deny :our motion, -

Wt. KEESEL-: -Exception. 

BY THh, COURT: 

He told me that.in t 

-4 "What do y u mean by in the beginning? A The second 

time when I was the r64. 



.'articlesto ithia the defendant 's brother-in-law. Pleas 

7thei.&?, A In .ihitt station • ii‘iftieth s'reet. 

And Ivhats. time? A .:Be tween three and half past 

R. KE1 Will your Honor 

strike out the answer to th 

ground tn4t tie testim0n 

mit- me 00 arwtOL

-last three iluestiong_ati th.# 
• - 

nct  
• - 

binding t 

Idid riot wish to interrupt your liontibr at the 023:ip 

Mot ion aeied. 

1R IEL 't7i. 

COIJIIT-: TheeIaimof he People -s tbat this Has 

was the we f the de te ndant, the re ce ive r, and if that 

be -oe 1 ve d by the jury It 'la. thts-We.me thing in la* as f-

t he. def'idant received thep himself. 

Y. M. McCOR.' ICK 

T 

gave me 

COURT: •Same ru2ing 

MR IRUSEL:. Bxoeption. 

pouirr mw tness Ays 

-a&ryt to n itgre erne nt. wttj1 de.tO ad= • 



, 
inding, on the de fend.an t If the defendant did not 

_o 
authorize Husor to receive or direct the witness to 

give them- to •him, then it is not binding on the defendant.-

BY MR._ McCOTAXICIC;1` 

Now, .between tht day, the  27th of February and the .12th 

of March how m3;iny tithes tdi'd you° see Hecht'? A I don 1t know. 

Q Well,  did you see im at all between that tin" 

could not emember. 

various occasions between the '27th of 

March? 

ae that you Vhim on 

ebrilary and  tt].41:?.e 12th 

- I 
MR KRESEL: . This witness is by no means Unfriendl-

. 
to,the People. 

Tip, COURT: I know, but his memory may be bad. It is 

intended for the purpose of refreshing his recollection.. 

— Da. Kla; L Ex e i an, 

A I oould not . remember: - 

Q, -Did he tell you at  any other times to bring him parts 

f magnetos? 



- 
BY .TB  COURT: 

Q, You have testified to what happened on the 12th of March? 

A Yes. 

BY MR. lifcCORMICK: 

• Q, Nov  before ryoU.Ars,t went to He-cht,s store with goods 
_ - 

had you stolen any goods from the stock room and given them to 

Gieshow?., 

have received things from Geishow, and Gieshow told me 
- 

you had given them to him". If the jury believes that, it 

is offered for the purpose of showing the relations that 

existed between this confessed thief and the defendant., 

MR. ICHSSEL: He is now asked about a transaction 

Prior to the 14th of November 1914 which is the date that 

this witness gives as the first time When he met the 

defendant. It is conceded that that  transaction took place 

him that aieshow had gone there with.' goods. 1 

All transactions b et we‘n the same thief and. the same 



23 
admissible in evidence provided there is a continuity shown. 

•-
This is .a part of -a continuous -plan of stealing; that is the 

t he, in to prove that if they can. 

What kind of things do you Speak of? bteshow'.al 13 0 

worked on the magnetos and -the same kind of parts levers 

place. 

And gave tréno whom? A And gave them to Gieshow. 

did not know what Gieshow wanted them for. I thought that Gieshow 

needed them for his work, and I waited to help him. I. did not 

know that he was selling them. I never would have gone to. liech 

but I thought if I did not continue doing so, I had a. nice 

place there and I did not want to lose my job. 

KREs-a move that be stricken ou what he 

Tio; COURT : The  "Mary AA;ill disregard that; that has 

not anything to do with 



MR; kRESEL: The witness having now testified that he did-
, 

not know what -Gievshow was  doing ,with the things which he 

testimony is absolutely inadmissible. Your Honot Said you 

Id' adthit it upon the theory 

- THE COURT: I will sustain your objection on the state 
4-f 
Gieshow was a receiver himself as to 

to disregard every word of, the testimony of this witness 

from the time when he regan to testify that he stole—and 

gave the things to Gieshaw. 

THY, COURT: So far as his testimony refers to the 

thing that-he is alleged/to have given to Gieshaw, 

notas to any other part of his testimony. 

-NR. KRESEL: I,consider that that testimony was so 

prejudicial to this defendant that I ask that your Honor 

withdraw a juror and declare a mistrial in thisaction, 

THE COURT: I will deny that motion. The jury will 

disregard that and I will instruct them and you may, .ve 

the privilege of requesting such instructions as you think 

e- u v will b-e able to disregard that testimony. 

I have admitted.it on the witness' testimony, as I understood: 

that thedefendant told him that Giesbow,hat144'd'him 

about it and that Gieshow was delivering them pursuant to 



25 
an agreeinuuLyith him. Now he Says he did not know what' 

Gieshow was doing with them, and therefore the Gieshow 

transadtion is not between this thief and that deferida,nt 

transactions between the same thief, the same owner\ and 

• the same character of property that are admissible in 

evidence to show the knowledge '-&f the 'defendant and the 

'•inte,nt of the defendant on the 12th of Marbh. when he received 

That ,is rather indefinite. 

Ti-LE COURT : • I do -not -thin it is strictly material 

A When Gis,s-- w left, that week Up to the 14th day - f , 

November. 

Q, Then did you first hear of Hect, how long before the 

14th of November'? A A week previous. 

Q, I want to know what Hecht said o you the first time you 

met him at his Store ip addition to wh t you have already testi-

fied to, if anything; did he say anythi g about Giesh.ow? A Yes; 

What did he say- than? A He sai then "Are You Meyer'?"..  

TB. ICIESEL: We have been over all that. 

Q, What else was said; what did the defendant sw 



•MR. McCORKU: Your witness. 

- CROSS-EXAMINATION BY KRESEL: 

9, How old are you? A Twenty-nine years old. 

Q, Where Were you -born? A In Germany. 

Q, Do you remember the day of your birthday?, A Yes, 25th 

of Mar.ch 1886. 

Q, When did you coine to the United States?. Actober, 1910. 

Q That month in the year 1914 did you. first s1ea.1?-
° 

january. 

,Tanuary, 1914? 

Gieshow -asked for it. 

Q Well, you stole it, didn't you..? Yes„ I had it in 

my place and—I gave it to him. 

Now, didy ou make note of the date vihen 3rou first m 

Hecht? .A No, I did not make a note of it. 



Did' You make anr memorandum in writing anywhere?.A 

Q Then all these aateEi that you are giving .us of the 

articles you have described you arb giving us from your memor;y1, 
e• 

are you? A Yes, the detectives found it out also. 

IQ, Well, t_hy.;_ -e—no telling us *hat you know?— A That 

• 0-Wa-eXae tlY • 

AII Q Well, what detective is it that found all this gout? 

, 
Have you been- talking. to .Detactive._Monroe before you _ 

_ 
Q Well not today, be fore today? A. Yes, during those 

times when he found out these matters; that is abopt three 

Q When .did ybu last talk t detective Monrioe? A In the 

beginning when the matteilcame to Mr. GatPs. 

Q Do you know the month'? A It was.in May or June. 

Q Do you know what date of the month? .A No; that 

don't know. 

Q- What 11111-i'. Monroe say to you when you and he dis-

cussed this case? A First I had to go down into  the office 

Q Is Mr. Moni.oe a police officeror a private dete 
• 

ive? 

_ 

Well was he in court this morning'? A I didn't see him. 



days previous •to that, and the last Saturday. \then he was in the 

-place of business he told me to go to Mr. • Hecht, the. following 

Saturdays he gave me the address and told me and described 

to me how he looked, and that was 14th of November 

On the day. '2.t'hat---Gieshow left Giashow 

”. 
Q How do you know it was 4 week before :that Gieshow-left? 

A He told .me the Saturday vheihe left, that I shaiild go_ there 

next Saturday. 

Q, How- do you know that was a week before the 14th of N 

vembero? A ecause Gieshow left on the 8th of November.. 1 know 

Q, How do yOu know that? A Because he worked with me. 

Q, How long had you worked with him? A Two or three year 

any talk or communica,tion with Mr. Hecht did you? A No. 
• 

Q, But you had be en steal ing for s ix months be fore tha 



Q H dn't you been steal ing from the Bosch Company-tcpx29ix 

months before the 14th of November'? A Yes, I took for Gieshow„ 

  not far myself. _ - 

Q I will put the question to yov, again, because I am en-

titled to a direct answer; didn-t-t_ you steal from the Bosch 

directly, stealing what I -did. then, because I thought Gjesh.ow 

— 
needed'--t-for his work  and that he would then use it again for  

the business. He was working next to me and I did not want hit 

_tato ,any trob1e I wanted to help him out.' 

.Q.• ThSti you:* swear now YdAr::4174.ritct. Steal before the 14th of 

was steA g. 

Q, Did. the Bosch Company know that youwere taking these ... 

parts and giving them; to Gieshow? A No they didn't know, it. 

Q, Did you Pay the Bosch Company for the parts  you -took.? 

A No. 

cl Now, before- the 14th of November, 1.914 had you ever 

been in Hechtts place of business?- A No. 

Q Had he ever asked you to bring anything to him? A Yes. 

• Q, When did he ask you before the 14th of November'? 4 Not 

What do yoil say you brought to him on the 14th of No-

vember'? A I brought contact breakers and three levers.. 

Q, was that the only. t ime youever brought him contact 

breakers'? A No. 



the 14th of November, 1914 you brought Hecht two 'contact breakers 

and three • 1 evers? A Be cause I h 

only thing I had in. work was contact breakers' and levers and 

dis tr ibute Ts . 

How-..do you know you did not bring the distributers on the 

14th of November" A I know that exactly because I had that  inmy 

pocket, and the others you could not put in your pocket so 

easily. 

Is that the only time yo.0 ever brought anything to Hecht 

to. 
14d Detect-lie Monroe find:oirt th:VOI.?.. the 14,th of Novemb-

er you brought to him two contact breakers and-three levers? A I 

told him, yes. - 

Q Now, you told U3 that you left the Bosch Company on the 

24th of May, 1914; is, that r.ight? A 1915. 

Q, You testified that it was May 24th, 19143, do ypv. want 

to change that? A that is not cof.reat; I did not saythatA,-

Q, You don't remember saying it was 1914? A That could not 

be possible because I know exactly I left in 1915. 

(At this point stenographer reads back witness? 

previous answer on this point. ) • 

Q, The stenographer has just read that .you testified. that 

you .stopped working fort:the Bosch Company on, May-.24th, 1914; 

do you remember testifying to thatç A It Must be a great mis-



.0 

Which did you mean, 1914 or 191i A 1915. 

-BY NH-. Mal,: 

Q Now w on you were stealing these articles how did you 

' Uletf -Met but of the 1a &e cf •thefl v sch Compan 

detected? A I had them part in a box, and part of them in my 

/•'•••• • • 

Openly? A •I had it wrapped up in,paper 

Q .Did jou put them in your clothes or under yoUr cloth  

dj.d. you,bever go to Hachtls place t cc 

with anybody 9 A No. 

b Marah, 191%. 

amet4in 



of the *35„ which Hecht had Kiven me and 4, received a receipt 

and thel4efore I know exactly Ithat I went there .on the 12th of 

it was a-.-Yr4da,y-

Q -VhO;t6I-d-yOu to locik at the 'calendar" ,on that? A-Nobody 

case? A To nobody. 

fied to here? A Yes. 

Q, Have you been arrestea for stealing from the Bosch 

Company? A No; we were only thrown out of the place. 

° BY 1.1-1E. COUR'r: 

You were dismissed'? A Yes; we were told to stop. 

!Tie -were told"?. A Gieshow and myself i,vere told to 

v`e._; 'at the same time, you 

ew Vork und in Brooklyn. 

Where in New York'? A Hertz & Company.: 

that were you doing by Hertz & Company v 4- Experimental 



you? A tea,, I couirérneube 

Whh did you leave }..-erts 1 Coxi 

n S.ePtenfbe 

Irnut dilly of Sep Umber I was., that', 

• (I Did ...you. also n? A Yen, 

• ;Fpor o'n?ylor 'Dtie. an tin 

three. tk after I left.liosoh. 

BY Tkik, f.:01111 

Art. st.i1 in r tfiP 

viniLt tA.U øi4 sell ecxit on the I zth of iarch? A Five 
ptilet breuk,ers, o condenser and one d sttibuting :+14so* 

q You 4117 tUtt thAt Ia wxt Cu sold him) -I 

An t the 1 as t t ime a i uver told him thIng' 
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Now, there are dif e ent kinds of contact breaker's aren't 

there? A yes. 

o What kind re the -e--fie you say. yoxr sold him? A Ina. 

de.) ndent. 

You man there are two kinds of breakers, independent 

and dual? A .-ves. 

These were five independent? A Yes. 

Q D1d youn steal ,tny dual contact breakers? A Ye 

I. had nothing else in work. 

Didn't you 'have anythin-g e -in wOrkizi t 

only independents. - 

In ependent hat?. 4A ragne toe. 

Q. You did not have v.ny dual magnetos that yo we workiri 

on? A No. 

Did you nave any dual magnt toe on the .3.1th Of Itaroh -ou : 

Were, torking on? A 

Q Or,on the 13th of eh? .A No 

Q, On the. 14th of March? A No. 

Q Did you have any in March? 

iastweek 1 had dual. 



Did'you keep track in writing-ITCany "way when you 

were -working on independents and when you were working on dual 

magnetos? A Thal we always had to put down while we were 

in the business. 

Q, 'Put ddwn on what? ,A On cards on the working-oardb. 

q Now, these five contact breakers, what num.ber were they? 

A They have no number. 

Q, Well, for what number magneto were the  A That I don't 

t. 

There are different kinds of Bosch-magneto, aren't 



• pride,:don't they? A 

But what kind of.contactbreakers these were that 04'. 

sayyou.'Sold to the defendant on the 12th Of MArollIA:g15 zrau 

. don't know? 'A. ,They were Z R. 

Q Didnit you just a minute ago tell us that .yOu'-eduld not. 

tell what -kind of .model these were? A I did not say what 

model it was I said I don't know the number.,' 

Q, The number of what? A Of the magnetos that I don't 

knew. 

Q T ask you Whether you could tell the n be-t: of 

these contact-breakers that you sold - to him? A  Yea.. 

aren't they? A That I don't know. 

Well, do you know the price of contact-breakers? .4.L. Nb 

Q, Will you tell the jury how .you remembe-r they were 

A Because that week I had mostly Z R.

Did you have any other that week? :A Not five. 

'Q Well, 4 . or 97, T don't care what number? A Thid-I. 

don't know, ; what T. had in the beginning of that week.  ' 

-Q But you are  Willing to swear that those that  you gave 

,.to him on the 12th of March,. were the.'Z.R? A .Yee :that Ti 

can Swear to. 

"What k4nd - were these condensers that - you. old' hiML.Sm_the 

12th of March? A D 4. 



2 
he could not u8e any Ahers." 

he asked for them. 

• 9, That is, on the occasion of your second visit before the 

12th of March, is that right? -A It was before the 12th of 

March. 

Was it on the 27th of February? A I was there; I was 

in that salo-oii-then. 

Was:it on that occasion that he asked you to bring these 

particular,things? A Yes. 

-C/___"_Sol we have now that on the 27th of rebrizary„'1'415 n 

the County of New York, this defendant asked you to steal from 

your employers, the Bosch Company, five contact-breakers 

One condenser disc.. He always told- me -eTvery ti.me. hat he 

needs that, and I should bring him that and that. 

these very things that you say you brought to him on the 12th 

of March 1915? A He did not tell me the numbers. Be told. 

me what he used, what he. needed,. 

this distributor disc and the levers, is that rightt. A 

told me to take as much as I 

Ct Did he tell" you to steal these five'contact-breakers 

' and one disc and one lever? - A Be did not ten me the number, 
, 



from Hecht? 

how many Wpteal, but he only told me he needed them. 

  Q--Did he -:-tell you you should Steal contact-breakers and 

discs and condensers and bring them to him?  A Yes. 

Q And that hewoUld'buy_them from _you? A Yes. _ 

Q And that you should steal them from the Bosch Company? 

A Yes. 

Q And that you should bring them to-hit after stealing 

them? A •Yes-.' 

Q, And-was.it,pursuant to. that request of the defendant, 

that you brought to him these articles on the 12th of March, 

1915? A Yes, I brought them there. 

Q 'fame you summed up all the money that you have received 

A Not all. 

• Can yOu tell the jury now, how many contact-breakert: 

all together you brought -to Hecht and sold him? A No I 

could 
not.Q.

 talking to Mt.. Monroe? A The day that -I brought 

that 1 knew them exactly, and the, number I knew; but, iwhat 

brought -there between the time, I'did not mention, because 

Q Did not mention to Whom? A To the detective. 

1  w, when was it that you were first approached by a 

detective? A I don't know the date exactly. 

IIU1 you ever before been approached by a detective and 

accused of stealing? A  No. 1 was never punished' before. 

That was an important event -4n your life, wasn't it? 



q: And that was after the last-time that you ,ever sold 
_ 

anything Hecht wasn't ip A Yes. 

the detective fir-St approachethyou and asked you whether, y 

"need to put down. I. .only remember the date Which I have 

--Stated and of which I am sure. 

Q.'

 

That do you mean by saying that you did not heed to put 

-down; did you put down any of the-se dates you have told us 

about? A Those I remembered. 

Q

 

Did youwrite them down anyway? A No. 

-Q Well after seeing this. detective Monroe  who. -was the 

stealing from Bosch? A Gieshow. 

Q Where did you meet Gieshowl A He was brought dawn in 

the office where we-were with the detective. 

What office? A Bosch Magneto Company. 

Q Was anybody else present besides Gieshow, yourself and 

the detective? A Yes. 

Q Who else? A Mr. John. 

Q Who is he? A The treasurer of the Bosch Magneto Com.
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When did iFou first have arty talk With anybody'connected—

with the District Attorney's offiae? A That I have here. . 

(Witness produces papers.) 

--Well, do you remember Without looking at that paper?, 

I had the subpoena. 

Q Do you remember the date without looking at that paper?-

-A No I don't remember that. 

Now then, you can look at your paper and tell  

(Witness refers to .paper.) 

A According to the notice I have here it was --May 6th; 

Q Who made that notice? A The detective came to ti 

place of 1:41.s_inessa,ridb'roug2it` us 14 the court house here'. 

q

 

On -61.at date? A .Yes. 

Q Now, before that date had you confessed that you had 

been stealing? A Yes. 

You had told the treasurir of the BoSerbompany that ygu 

had been .a thief for.a year before that.1.-hadWt you? A Yes. 

Q And you had told them that you had stolen fromthend4 

. :the 3.t).sch Magneto Company? A The detective wanted to know 

v4•4' 

that. Mr. 'John did not want to know. anything. 

Didn't you tell in Mr. John's presence that you had 

been stealing all these things? A Yes. 

Yet yOu coutInued to worx for k..rie Bosch Company until the 

24th Of May? A Yes. 



NM, 

after you told them that you had been a thief, as befpre? 

A T alwaY-6 received the same.. 

week. 

Q Who asked you to testify against Hecht? A. Mr. Monroe. 

Q. Was Mr.  John present At the time? A' - No. 
- - 

When Mr. John Was present and Mr. ddeshow was present, 

'did you. tell Mr. John that you would testify against Hedht.41 

q Well, you knew; didn't you that you 'could be Sent . to  

State Prison for stealing ,these things? A Well, don 

knoN 

Do you really mean to tell the jury under path, that 

When you confessed to this detective. that you didn't know 

that You *could be sent away to prison for ate°41ing9 A Yes's 

. they could have had .me arrested. 

But they said they  would not have you arrested didn't 

they, =A Nobody Said that, to us. 



7 
-did so, you would not---be arrested and prosecuted,? A- .No, 

nobedy said that. 

Q You are afraid now, are you  of being sent to prison 

for stealing? „A Yes; I never liked that /hatter. 

Q, •You understand, don't you, that these gentlemen expect 
4 

hear the truth from you; do you mean to tell them that 
• 

you haven't got an Unde'rstanding _with the Boc.h Company; that 

if you testify against Hecht that they:wo-4-d---make no corn, 
• 

plaint against you? A Nobody said that, nobody. 

•Q And that is as true as everything you said? A Yes. 

Do you expect to be prosecuted for your thieving? 

don't know that. 

Q Did the District Attorney tell you whether you would 

I - . . IT • • 

or would not be- ,praseCuted? A ,Nobody said anything further 

to us. 

Q, I don't mean that in so many words. I mean the sub-

stance of it; do not let Ifs have any mistake about it: 

Don't you understand now as you are sitting there that as a 

result of your testifying against this man you are to  escape 

without any punishment whatsoever? A I don't know that. 

Q, Didn't the detective Monroe tell you, not in so0 many 
, • • 

words, but in substanoe, that yoU ca:n be sent away to prison, 

but if youtestify against Hecht, that you will get off. 

Now, tell the truth about that will you? A No: 
- . 

Q At all., events, you have not been arrested, or charged, 

with this stealing, have you  A That is a 'fact. 

• 



- 
Was there anybody else in Hedht's office that you ever 

A*.14 • 

saw there besides Hecht and the girl that you say was at the 

typewriter? A There used to come chauffeurs4tnce in a while, 

but I didn't know them. 

Q What is the latest that yolhever Were to Hecht's place' 

at night? A 6 o'clock. 

Q You said something about having taken magnetos or parts 

to repair for Hecht, didn't you? A (In English.) Yes. 

Q :You understand English, do you? A (In Eng.14.p-h.,) Not 

everything. 

_Q, What? A Not much. 

Q You understood that question, didn't you? A I under-

stood something about repairs. 

Q Did you repair magnetos for Hecht? A No. 

Q What was it you said about repairing for Hecht? A Parts. 

especially these distributing discs. 

Q When was the last time that you took any distributing 

disnR from Hecht to have repaired? A That was between the  

28th of Novemberr,  and the 14th of December. 

Q Did you write that down? A That I -know exactly. 



dates" During that time he'lltad- en---to:jne---I-say -on the--, 

14th of December, that was on a Monday. There was a hall 

there where  weapons are being kept, and duriftg that time, 

.from the 28th until the day I mentioned, I Was there. 

Q IVIlat has that got to do with the. time you repaired dis-

tributing discs? A I had been asked whether I am sure that 

Q, Did Hecht alWays pay you What you wanted fOr-the th.inge? 

Q, Didn,t 'you testify that on the 12th o.0 Ne.rch, 19150 

brouhtthee ttirigs, 'Hecht asked yo:u. how much you 

*anted and that you. said $8? A Yes, .he asked me wha' 

GI. It was the only time he asked you how muoil you wanted, 

is that it? A He  always asked, and I also replied "I don't 

know -what it is worth," 

Q ut this' time, the last time, the 12th of March., you 

did as  him for 4?8? A Yes, we agreed upon that... 

Q, Well, you asked him for k.,8? A Not directly. 

Q Didn't ;•.ot.z, testify that he asked youhow much ou wanted • 

and that you said 4(8? A Yes, I said so. 

Q Now,you are sure you brought h.im on the 12th of 11.arch1 

1915t ,five co stact-breakers,istributar disc 414 a lever 

A P êcontact-hreakers,one co dens r and one  distributor • 
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ou appeared as a witness before the Grand Jury, didn't 

you?: A Yes, 

Just as true '.as you aretelling these gentlemen? A Yes. 

Q Did you tell te Grand Jury there what you had sold  

A Mr. Gates had that put down and everything. He laid it. 

before them. I did not directly testify to the amount. 

• Q That is, you did not 'testify before the Grand Jury as 

to What you sold Hecht on the 12thTof March, 1915. did you? 

-A .No, .I Was not asked. 

Q And nobody else was present with you when you sold these 

articles to Hecht on the 12th of March 1915? A That is  

correct'. 

Q February 27th, 1915 we:b. a Saturdays wasn't i • you 

looked it up, and you saw Hecht at what time? A 1 o'clock. 

And then you -went out and had yourIshoes shined and had 

a glass of beer? A Yes, 

And then you went back to the Bosch Company? A Yes. 

And got the things? A Yes, 



days? A 
, 

Tihere &id youhvo those th1n3 oonoeatod Tr1uL3 you 

• wOro ia11cing to Hecht and .et.tiflC TQUX shoes shined?, A: X 

had them upstairs in zy place. 

. ;41 hat do you_moan. by  _yqui.  place lug& A Where 

,The  man who worked next to me had. to work that Sat.; 

T. said downstairs I wanted to talk to him. and that / wanted. 

o go up, mid that is how I was permitted to go upsts.ire* 

you told: the ury that the youLzot_the -things 

that you oo14 to Hecht was that you _made a requisition for 

them upon th,e stiark room, and .sented ..to the *took _room: 

that you 'Were going to W30 them in repairin notoa i3nt 

-that right? A. Th4 is eorrec 

In repaiing Bosch agnetoa, did you often replaoeo 

.parts with new par 's? A To, that I ww. not a)  lowod to 4o4, 

I. only made change m one Text to anothci  

?G L1, you did not understand me. You took a 

bker;: didn t it oftea,happen that in repaiAna a MAanetop 

You would replace the contact-breaker in that menet* wi 

neW one? A That candfit be done. I mu.at to3cø the one 'r1/4-71iolt 

fitp to it, 

(4, veil when jou found the oontaot.bTaker had to be re*. 

aced didn't you make requisition upon the stook 140034 or 

at land of a aolitaatwbroalcor? A We al47aje had it &no, 

q lift-, what did you do with the 1d one that. you.toolt it 

,,the into? A 121 t I eytt d on 1n at o 



Q- That is, if you .dict wit steal it? A- Yes.7 

Q And upon the time sheet -showing the work that you did . 

upon a -p art iCillar magnet-o--,- -was- the new part- -tha-t—you--requisl 

tioned from the stock room char&e.d against the customer? 

A -I d.orirt- know that. 

• came back in stock again, and were not sold. 
sea 

Q, Now, which parts did you steal, did you steal the new 

parts, ..• that you requisitioned, or the old parts that you 
• 



Q Did you  some es sell4new part 

all new parts. They were bimply tested; used once or twice. 

dm speaking of the parts that you gave him on the 14-th` 

of December, were they new or old? A lie but -they iireFe all . 
• 

Used in testing..te-see whether the aPpaiatus was correct, 

Q, V/hen did you first learn that Gieshow was delivering 

len oods to .14echt? 

Although I object,your Honor has 

already ruled that that testimony was inadmissible, • 

as now. appearing this witnesa states he did not know what 

contend- t. is- witness. did kno • ttbout 

or he might know. There might have been an agreement between 

him and Gie hov; to stJ. t e goods and send them "0 •Hee.b: • 

THE 'Cp Mil': That otad te hearsay. Anything that 

knows of nis own- knOwledge he can state. Itth ury believe 

he sold these goods to him as he says  on the lth of 

tfarch, they might consider those transactions thet you. .1,t 

in baolc to the 14th of November, if they believe ths 

ha_trLtmLactJ one 

d arky 

howi the (Lea-Ling 

said le nd leshoW had been steak/. ins things beroxe that; if 



he has any knowledge he may state it, but hot hearsay. I will 

allow any transaction that he ever .had with Hecht .but what 

- h-e-- hea_r-d about 1-1-ach-t is -ent4re-1.y imma,terita. 

McCO1i.MICK: Just prior to the 14th of November 

THE COURT: I will sustain the •obj eôtion,to the question. 

If he ever saw any goods go there before the 14th of No-

vember I will let him testify, to it but he cannot testify, 
.„. 

to what some one -else fad him before the -14th of November 

Did you ever steal anything from any other people'? 

this witness -n,reyer that he did not, testify before the Grand 

Jury as to 'what things he tole and sold to thi defei dan 

on the 12th of March, 1915. Now, I hold in my hand a' 

copy of the indictment in this case upon which we re trying 

this defendant. On the back of it there are the names of 

two witnesses, one is Kurt Reiss and the other Jacob Meyer. 

The District Attorney will tell your Honor, I know, that 

Kurt Reiss knew absolutelnothing abou.tk the Bosch Company. 



, 
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Now, if Jacob- Meyer did not testify to whatm-was stolen and, 

s old't 0 this .defendant on the 32 th of March 1915) the-GTand 

Jury had no evidence upon which to, base this indictment, 

and it is without evidence, and I therefore move to dis-

miss.. 

Thil: COURT. Whether they .had. or not, the indictment 

• s-laes__and if the e7.'.:can..p.ro_ve that  d_afenda-ft-
• 

is guilty Of the crime charged in indictment, we will try 

him on the indictment. 

1. KRESEL: rt appears before the Court that there 

was no evidence upon which to  base the indictment.—

THE COURT: That does. not appe,ar before the Court 

all, and even if it did appea,r before the Court this is 'not the,-

. time to discuss the validity of this 'indictment. Motion 

denied. 

MR. paapi,I. take aiC-0-1f6eption; 

T1-4; COURT:. The -jury will understand of course that.. 

:.that.is purely a legal matter which„does not cbncern 

them in any way You will be the. judges of the fa,cte. 

and take the law from the Court and when the time comes , 

you will make up your •minds, and not before. 

We will adjourn now. You must remember-that during 

recess you must not talk. about this case among yourselves 

and you must not permit anyone to talk to you about a4nd 

 y:o.i.L.milst not form any conclusion as to the guilt Or the 

--innocence of the defendant until.you hear both sides and.un-

tn.:the matter is submitted to you for your decYou ision. 

451 

••••,. 



(Court takes recess till 10: 0 A.M. Tomorr 

1st, 1915.) 



New York, 'October 1st 1915. 

_ TRIAL CONTINUED. 

,jACOB MEYER <recalled for further, cross_ examination, 

testifies through the Official Interpreter, Mr. Fisher 

follows: 

CROSS EXAMINATION BY MR. ERESEL: (Continued) 

Q Meyer, between the 12th of March, 1915, when you say 

was the last time that you saw Hecht, arid the 24th of May 

when you say you left the Bosch Company, did you continue to 

Q. Well, why did -you..stop stealing ,an the .12th ,,of.  

A Hecht returned the articles which I had given to him, and - 

he Only wanted to give. me 45. Then I- 'said, "Now, I am through 

with you  I have enough of .you, I am glad.". I could not sleep 

on account of this matter. It did not leave me any rest 

then I stopped; I was glad the matter was over. 

Q But you took the eight dolle„rs, didn't you? A 

Did you get-any nioney for the articles on the 12th of 

March? A No. He said on Friday that he had no money with 

him, and he said I should come tomorrow, and I said eight 

dollars. Then he came back with the box on Saturday and 

- 
"I only want to'give you $5.." Then I said, "No, /IOW I am gla 

am throughwith yo 



Q -You are speaking now of the 12th of March, 1915? 

KRESEL: Now, if your lidhOr please, apparently 

there, is no teceivAng here at all on the 12th'of'March, 

because the things were returned., 

MR. MCCORMICk.:. Returned on the 13th. 

TEE COURT-1-1719,t does. not change the status of the 

act, if it were -a. criminal act on the 12th of March the 

subsequent return of the property would not Change. it. 

It is _a circumstance that may be Considered by the jury. 

MR.KRESL: It order to make ray point and save lay 

exception. I move that your Honor how dismiss the indict', 

Iteht-thargingafm66fIrktig-th-thg'a2Waf March; 1915, on

the ground that it now appears from the testimony of this 

witness that the articles alleged to have been received 

THE COURT: The motion is denied. 

COMT: will instruct the jury 'that. s a_crime 

to receive stolen property with guilty knowledge that the 

property has been stolen, and that the intent of the person 

who received it 4ii6-st be determined as of tjae_time f the 
-b.f.--

receipt of the property. If the prbpOty were received by 

a person for the purpose of determining the true owners 

that would not be a-crithe. 

 NE. KRESEL: Your Honor will grant me an-exvept-ion te  
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your Honor's remarks in the presence and hearing of the 

jury? 

THE COURT: Yes. 

Q Now, Meyer, did-Gischow know that the things that you 

,gave hitm, you had stolen? A Yes, he knew it because I took 

them away from my place. 

Q Do you know a man named George Meder? A r only• -became 

acquaintedrwith him here. I saw him -perhaps once in the work.. 

shop of Mr. Hecht's store, but I did not kriowmhim. I became 
9. 

acquainted with him here. 

Q Will you swear now that you ever saw him in Mr. Hecht's 

place? A I saw him there. 

Q Waxen? A The date I could not tell. 

Q On which of those dates that yo-u,apecitied to the '-jury - 

yesterday did you see Meder in Hecht' place? A That I do not 

know. 

Q Then you received new parts from the stockroom did you 

sign for them? Did you give a receipt for them? A I had a 

clerk to make out an order. 

Q Now, when was- it your duty to return ItIllused parts 
4 

which you took oueof the magnetos. and, put the new parts in?. 

A' When the work was. finished. 

Q. As a rule how long did its take you to make the change? 

As many pieces- as I had, sometimes two days, sometimes. 

three days. days. 

Q And at the end of, two or three days, it was your duty 



ref 

6 used parts, ivasnit it? A Yes. 

Now, _Meyer you hare---14en„in trouble 'ab-out some thievi 

he Eiseman Magneto Company, haven't you? A Never. jt 

iever worked there. 

YOU buy some stuf 

from the Biseman Magneto Compa 

never and I  navel* wfka _in :trouble- sti_th 

is the first time. 

Q But, isn't it claimed that a man °now  locked up 

'-lombs; charged with stealing parts from the Eiaeman 

company,sold those parts to -You? 

i. MCCORLIICK:,' I. object to that. 

d anything to do with it. 

A. That not true; not do it; never. 

I didn't ask you whether you did it, I asked you 

that  has not been . barged' ataln 

- MR, .McCORMICK: I object to that. 

I will allow it. 

ProCORVICK: 



aTTO GISCHO W, (1846 Anthony'avenue Bromt-Y 

ness called on behalf of the People being first duly sworn 

DIRECT EXAMINATION BY IlAR. McCORMICK: 

BY THE COURT: 

Q Anrspecial line? A No, special line. 

BY Ea. McCORMICK: 

Q Do you know Alexander. Hecht, the defendant? A - Yes. 

_ Q How long have you known him? A Since_ 1911. 

Did you have any talk with him about your business at 

that-time?_-A, No, -not that time.° 

Q Well, did you afterwards?. A Well in 1912 I met Hecht 

again. 

Q Then did you first talk with Hecht? A I met him on 

Broadway. 

Q When di d you first talk with him? 

MB. ESL: That is objected to. 

• THE COURT: Allowed. 

A In 1912. 

Q Did. you ever wack for Hecht? A Yet, 

Q During what period of time? A Well I began in 1912 to 

work for him 



(2,_ How long .did you work for the Bosch Agneito Company?._ 

BY Tit COURT: 

BY 3.ra. McCORMICK: 

Q What kind of work did you do for  his?. 'A I mader-repairs 

In 49th street. 

BY TEE COURT: 

Q What number in 49th street? A Well, I don't know the 

exact number; between Broadway and Eighth avenue. 

BY MR. McCORMICK: 

s (I Did he ever say anything to you about bringing him parts? 

TTIR COURT: Why not bring out about the work what 

, hours .he had there. 

Q What hours did you work for Hecht? A I worked there 

Saturday afternoon and in the evening, at night. 

BY THE COURT: 

Q At the same time did you have any other employment? - 

Q When did Yod go to wcirk for Bosch? A Worked. for 

Bosch at different times. I worked there in 1,93.-gi and 1913. 

assembling new magnetos; doing work- on 4.rti.tig ,and lighting. 



systems. 

Q 

Mat were your hours there? A 

seven to half pait five. 

Q When did. you lea,ve the Bosch place? A I left about 

May. 

Q May of what yearlT A 1915. 

Q• This year? A Yes. 

Q You worked continuously7 A• 

, 
Q Or were you laid off from time to time? AX was not 

laid off, but 1 worked ft:ix. the Eiseman -6ompftny in 1914. 

Were you working for Bosch in November, -1914? A' No. 

'Then I just •left. Bosch. 

Q Then you were mistaken iriben you say you quit in May 

.1915 weren't you? A I started at Bosch again. 

Q Were you working for Bosch in October? 

BY THE COURT: 

Q, I -asked You if you worked continuously for Bosch to .31.a 

1915? A No, not continuously. 

Q Well, tell us the periods of your employment. 

A I left Bosch in October, 1914, -and went back to Bosch' 

about February, 1915, and then left Bosch again in May 1915. 

Q you said you worked for Eiseman: When did. you work 

for Eisema,n? A I worked for Eiseman in 1911, and then I 

worked f-oxL1se1T,3 from October, 1914, to February 1915. 

BY MR. McCORMICIC: Q Now, about' the timeyou left the 



you have a talk with Alezr,ander Hecht? A Yes. 

Q °About Meyer? A Yes, I did. 

Q, Where was that conversation? A In his 

Q In whose place? A In Hecht'_s place. 

Q   fix the date; l_siontt me_an the exa t date? 

That was in October. 

Q What part of October? A The .end of October and begin-
, 

ningl.pf November. 

Q Now I want you;to tell everythihg that yoi said and 

everything-tbat 'Hecht..-said about-lleyer?---

.MR. ERESEL: I object to that question as immaterial.: 

irrelevant and inadmissible. It appears that the first' 

time Meyer had anything to do with this defendant was in 

november, after this nun had left Bosch. 

This conversation had nothing to do ia.th it and is by

-means binding upon, the defendant. It does not relate 

to the charge in the indictment which is as of March 1915. 

Your; Ho zior has already held, you will recall, that there 

can be no relation between this witness and the defendant 

-Hecht, which could be considered to be a similar transaction, 

admissible under this indictment. 
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petent evidence. I said he might prove similar transac-

tionst but that he could not prove them in the way Mr. 

McCormick stated.* I said that the testimony he offered was 

hearsay. 

MR. "MES: On page 25 of the minutes, if you will 

- permit me to refresh your recollection, the witness Meyer 

stated that he did not know what Gishow was, doing with the 
_ 

things. that he gave him, and thereupon V:rur Honor struCk 

-but the testimony of Meyer. 

TIE 'COURT: • But Meyer co uld no t testify that Hecht 

received them beeauie it would be only hearsay. He had 

no personal knowledge of that. That was 'the point I im-

pressed upon Mr. McCormick and that is what I understoo 

was .the contention. di d. no t 'intend o leave you under 

the impression that I held that he could not prove similar 

transactions. He can prove them by: competent testimony, 

but not by hearsay. 

.1;2. KRESEL: On page 25 it says, The Witness (Referring 

to Meyer) he did not -know what Gisphow was doing with them, 

and therefore the Gischow transaction is not  between this 

thief and that defendant at all.;-  -not a similar tr nsac-

tion between them. 

TffE COURT: Between Meyer and him. My ruling was based 

on the objection I thought you made that the evidence was in-

competent. 

MR. KRESEL: 1 did. 
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THE COURT:‘ You will remember the testimony that 

Meyer gave that when he went to Hecht for the first time 

he said, "Gischow sent me", and that Hecht said "Are you 

Meyer?" Now, he may testify to whatever he said to Gischpw. 

, 4 A it : tter an.d.  about similar transactions, and you 

have your exceptions. 

meant to rule that the People may prove, similar 

transactions. Certainly there is no objection to prOV-Ing 

them when they are  between the same thief and the same 

owner, and the. same receiver. "Now we have the same re-

•ceiver the same-, owner and accomplice of the thief. I 

going to allow that testimony. 

ICRESti: I take my exception. 

(Previous question read by the stenographer.) 

Q That was in the latter part of October or the first of 

November? A Hecht asked me who gave me the part that I 

delivered to him. 

Q What parts? A The parts belonging to Magnetos.' 

Q That you. delivered to him when? A During all the time. 

inwhich I irked for him. 

Q When was it. that Hecht first said that to you? A • That 

was in October. 

Q What did you say?' A -Wells I first did no t tell him, 

but later I told him that it was a mechanic by the name of 

Meyer.   

• 



Meyer to him. 

Q What did you say? A I did not want to  do that. 

what did you say? A I said that I (rid not want to 

Q Where were all those conversations? A At his place'? 

.A Yes. 

, 

A After I knew that I would leave the Bosch Company I told 

-him that it was Meyer,and that I miahl.send. him over. 

Q Did you 'send Meyer over? 

MR. KRESII: That certainly is hearsay,. 

THE COURT: sustained,  

Q "What ms the next conversation between you and Hecht? 

A Hecht told me that when I leave- Bosch, it would not be 

possible for me any more to bring him part, and he would like 

to get them through Meyer. -

Q• What did you say to that? A I don't know what I answered 

to tha t, 

QNow, that last convereation that you last spoke of lins 

• about 'when? A About the beginning of November. 

Q Well, now, after that conversation did. you have a talk 

with Xeyery., A Yes, sir. 

Q Don't answer this question until the Court tells you  
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objet to that. 

MR. McCORMICK: Now, having been 

seems to me what 

THE COURI:. I think I will limit his testimony to 

he said to Meyer is 

the objection to the talk he had with Meyer-. 

Q Then you say you went to work_ where? A Then I left 

Bosch and went to Eiseman  

Q You worked with Eiseman until when? A Until about 

Februally. 

Q During that time 'that you were working at Eiseman s did 

you see Hecht? A No. 

Q When was the next time you saw Hecht? A I saw him 

about February 29th, 

Q, Now what did he say to you on that day" and what did you 

say to him? A He said that he wanted me back again and do tho 

dame work for him, and also would like me to bring him small 

parts again. 

parts any more. 

Q Is that all the conversation? A Then he said that 

Meyer did not come there any more. Hp had sent Meyer away. 

4- Did he say Why? A No. 



' 

- • r;A:., 

'Ytf 

Q Was that all the conversation? A That is all !"-eemeiaber. 

Q _wen,. then, that was the 29th of February; What day was 

it you stopped working for Eiseman? A I don't know exactly. , 

the date. 

Q Then after that you had another talk with Hecht, didn't you? 

A Yes, sir, that was Saturday, April 24th. 

Q, Where? --A. In his place. 

• Q, That  time of the day? A After twelve o'clock.' 

Noon? A Yes, sir. 

Q What did he say to you that day and what did you say to 

him? A He told me that he thought he was going to be ar-

rested, that George Meder, his employee was arrested. 

You mean Meder who worked for him? A Yes; he also 

told me that I. should not tell anybody about what dealings 

I 'had withi him. 

Q at did you say to than? A Well, I said I wouldn't. 

Q Did he say anything about lawyers? A Yes, he said that 

he thought nothing would come of the, case, because he had a 

very competent lawyer. 

Q He said he had the best Criminal lawyer in New York? A 

Yes,, something on that style, 

Q Well, now, when. did Meyer -begin to give you ,goods to take 

away? 

MR. ICEIESEI: I object to that, if your Honor, please. 

as not binding on this defendant, and immaterial. 

BE COIRT: '1 will susts,in the objection in that form. 



He'eht. 

Q• Whep. was the first time you ever took goods to Hecht 

that you got from Meyer? 

KRESEL: Objected to on the same grounds 
.!` 

hereto urged. It now appears that this transaction sought 

same thief and—the sam-S--receivero but two -different thieves 

 and--the—reee-*.awr,_ under_t,_be authorities it is  

not admissible. I further claim it is too remote in point 

THE COURT: I will overrule the objection. 

MR. ICRESEL: ExCept ion. 

(Previous-Auestion read by the stenographer.) 

A The f irst time  I got from Meyer that was about, I cannot 
I — 

say exactly; in 1914. 

BY THE COURT:. 

Q In the spring, summer or fall? A In the spring, 

think. 

Q In the spring of 1914? A Yes. 

BY lra:t. McCORMICK: 

Q. What goods were they? A They were distributor plates. 

BY TEE' COURT: 

Q First, whose goods were they? A' Bosch's. 

Q You and Meyer were both working for Bosch at that tie? 
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BY ER. McCORMICIt: 

t for them; 

Q Take them one at a time: How. many distributor plates? 

A About eighteenl I think., 

Q In the first lot? A I did not give them all at one  tim 

but I think altogether it is about eighteen distributor plates 
- _ - 

I gave him. 

BY; ER. McCOR-11ICK: 
Q How much did you get for tislein from Hecht? 

pay me about $1.25 or $2.50 apiece. 

Q that else?_A Contact 'breakers. 

How many? A About -fourteen. 

A He would 

Q How much did he give you for them? A About a dollar.and 

a quarter to two dollars and a bait. 

What else? A Battery tithing levers. 

Q How many? A About eight 

Q How much did you get for them? A the same a,dollar and. 

a quarter to two and a half. 

What else? A I brought, him windings, armature windings. 

Q I am talking abaft the property you got from Meyer; 

not any property before that A This is not all from Meyer. 

Q Well I simply want the stuff you got from Meyer.. 

ER. KRESEL: Your Honor can see the difficulty I am 
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witness can tell, and I do not. He did. not confine himn 

to that,although he tried to,and the witness misunderstood 

him. I ask that your Honor dirsct that this testimony 

of the witness thus far be stricken out, I mean as to the 

deliveries by him. 

THE COURT: strike it out. 

MR. McCORMICic: That is consented to. 

MR. KRESEL: I ask your Honor to instrubt the. jury 

to disregard that.  

• TF1T COURT: The- jury will disregard that testimony 

given by the witness, as to the goods delivered. 

I want are the goods you got from Meyer and took 

to Hecht; give me that list of goods. Any distributor ;_pliiites?"--

A. Yes; about eight. 

'Q Any armatures; what else? A I think about five. 

Q Five what? A Armatures. 

Q How much did you get for then? A About two to three 

Q Were theX old or new? A They ihere 

Q. Were those distributor plcites -old or new  A Some, of them 

old and some were new. 

How much did you get for -them? A The distributor 

plates? 



Q Do yal know how many? A .About'five, 

Q Were they old. or new? A They were new. 

Q How much did you- get for them? A A dollar twentyl.: 

- 
five to two and a half. 

-Q Anything else?  A7 well, I got a lot of stall parts, 

well, now, will your Honor permit 

me to refresh his  recollection?--
i_ 

You have not exhausted his recollection, 

yet. 

Q Can you tell us what the small "things were?  A Battery 

tilting levers, I forgot to say. 

Q How many? A About five. 

Q How much did you get for them? 

to two and a" half. 

Q' were they old or new? A 

Q, no you know the value of those things? A Yes. 

Q What were the eight distributor plates worth 

MR.,

 apiece? 

ICRESEL: I object to that. 

THE COURT: You have not qualified him, as yet. He may know. - 

What experience have you had in buying and selling, if 

any,' these articles of that kind? A I took interest in the 

and that is how I knew just how much they were 'worth: 

Q You knew. what they were worth, having sold them at that 

time to the public, by the Bosch Magneto, Company? A 

Q- You bought them yourself from time to time? A 



Q During those ,six years have you ever bought any of those 

appliances? A Lately yes, biit--,bef ore that I knew the -prices--

only by seeing them in price lists. 

BY THE  COURT: 

You kept yourself informed as to the prices? A Yes. 

Q What did the price list conte..in;-,-the prime to the •trade? -

A Just to the public, the list price. 

THE .COTRT: I do not think he is qualified. 

lia...,,McCORMICK: well, whck._will te 

tify to that. I will withdraw •that. 

• Q What did you do withAhe money you got from Hecht? 

KRESEL: I Object to that as irrunatdrialf,'aiid not 

binding on this defendant. 

THE COURT: I will allow that. 

MR. KRESEL: I except. 

MR. ERESEL: I direct your Honor's atteuition. that 

there is no testimony in the case that this defendant knew 

anything about what the money was to be used for,  

THE COURT: Allowed. 

. KRESEL: EXcept 

used thP Yronfty to pay the •actor 
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Did you give any of it to any other person? A _Te • 

Nth. KRESEL: -same objection. 

THE COLEr: Allowed. 

MR. ICRESIM: Excep tion. 

A I gave to Meyer some ,of it. 

Q How much? A Half of what I got from Hecht. 

BY TIIE _COURT1 

Q. And 3rai kept the other half? A Yes. 

BY MR,.--McCORMICK: 

Q Did Hecht ever during this time talk to yOu about this 

business? 

MR. KRESEL: What business? That is rather indefinite. 

THE CO IFIT : What --time? 

BY THE COURT: 

Q While,_y_ou were delivering goods to Hecht did he talk .to 

you about the matter? A Why, yes, he always told me to bring 

BY MR. McCORMICK:_ 

Did he ever tell you anything about being careful? 

MR. KRESEL: Now, Judge, t that very prejudicial? 

THE CURT The,.. jury will disregard that questioz 

altogether. It is grossly leading. 

BY THE COURT: 

Q Tell us all you said to Hecht; about this trazda-qtiorz 



u can remember? :AI Hecht' used to tell Me_ he CcuI.-d—always 

make use of these parts and that I had to be Careful notAto 

let the Bosch CoMpanytknow about it, because 1 and he would. 

get into trouble; but he said I -need not worry, that this 

would not be detected, because he -would, nat 'enttx, it in his 

_Q How were these conversations, over the telephone, or 

where were they? A No, they were in the place. 
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aROSS.EXAMIN.dION BY 14R. ERESt: 

did you? A Yes, some of them. 

Q Which of them did you steal? A Well about half of 

them. 

Q Now, you told us that you sold him about eight distribu.,-
, 

tor plates; how many. Of those did you steal? A Of.thOid 

eight,  none of them. 

and five contact breakers and five timing levers that you 

MR. McCORMICK: Battery levers, he said. 

Q Battery timing levers, is that right? A. Ms. 

Q Where did you meet Hecht first? A The very first times 

I met him in Brooklyn, at the Eiseman Company. 

You and he were working together there? A No I had 

charge of the inspection room, and I had to instruct him how 

to repair magnetos. 

.Q He was learning the business? A Yes. 

And that was in 1911? A Yes. 

Q _Did Becht leave Eisemanl-s—there soon thereafter?. es; 

he only was there two weeks. 

Q Then when-was the next tame you saw Hecht? A In 1912. 



2v 0 

Q What part of the year 1912? A The beginning of the 
- 

year, spring. 

The spring of 1912? A Yes. 

Are you sure that it was in 1912? A Yes. 

Absolutely positive about it? A It was in 1912, yes. 

Q And are you absolutely positive that it as the :spring-

-. of 1912? A I _am not so absolutely positive about the spring. 

part 6f,. it but I am positive about- 19 

Q, How did you happen to meet Hecht .after this lapse of, 

Saw bin -1-ast-at 1SI Ft MO 1,47;__,  go  to 'him,  

•

 

or did he came to 7OU? 4 I was walking to the  BoschMagnetO 

Company from 50th street. I got off at 50th- street subway 

station and met him at 49th street and Broadway. 

_ 
. Q Do you mean accidentally, or by  arrangement? -A. By no 

arrangement on my side.. 

You just met him?,_ A Yes. 

BY MR, KRE.SEL: 

Q And then did you have a. .talk with him then? A .He asked 

me to dome to See him in his .place and do Some work for him. 

(1 What 'kind of work? A Ttepairs. 

Did .you tell, hiM where you wel'e- then wo king? !es. 

Q Did you tell him that you were working for the Boscth 

.Company.? A Yes. 

Company? A Yes. 



Q, What, cl.-c),9ftell him about:s-that7 -A I told: him that_,„ I 

did- work in t1zs. laboratory, also did, work in the garage and 

in the repair shop. 

Q Well now, let us' dispose first of your working for--

-,---Hecht; is .it :a fact that -you worked for him during the hours 

that belonged to you and not to the Bosch Company?. A I worked 

during the hours that belonged to me, and during hours that 

Q Did you wurk for him when you should have been Working 

. for the Bosch Company? - A I asked for leave. ' I asked. to get , 

off for a time, for 'which time, of course, I did not get paid, 

and then I worked for Hecht. 

for bY the Bosch Company? A 'Yes, in some rays I was, be 

cause I made some tools for him, and I made them at the Bosch, 

Company. 

of the witness in stealing the time Of his employers:, 

will allow you. 

MR. KRZUL: He has .already told enough:, I will not  

'pursue that line any further. 

Q You *Orked, for Hecht quite often, didn't 'ycu? A 704 

Almost every day? A No; but al,iraost-every1.-Saturday 

41 From the time in 1912 that you again resumed acquaintance 

with him, until when? A. Until October, 1914. 



'of what year? A 1 

you working for him 

aturda,0 ,A Tau. 

You were workifi 

that   Jleti In*--rei) 

magnetos, wean 

And • epairing parte 

parts that usually you don't repair, that cannot be 

t jot..epair some o.rte or him? A re 

• pid yo'  ever have any talk with Hecht du 

about your being able tG et Poach parts at a 

count than he  Heoht, could -get them? A You 

Did you ever have an talk with Hecht du 

bt our being able to. ge, Poach parts at a 

oout than he, Hecht, could get them? 



BY THE COURT: 

Q 'Did you ever tell him you could buy then cheaper than 

he could? A No; he never told me. 

Q Did kou ever tell him that you could buy these parts 

cheaper, get a better price than he could? A No. 

Q There was a list price, was there not, for all these 

articles? A Yes. 

Q Anyone could get that list? A Yes. 

Q The articles were sold at a discount from that list, 

wereh t they? A To some people yes. 

Q Did you ever tell-him that you were one of the favored 

people, that you could get a bigger discount than he could? 

:A. NC. 

1317,4qH. 

Q. Did you ever discuss :with him the question of buying 

'13oscii parts at a discount? AT No. 

Q, , Did he ever tell you whether be was getting a discount 

for Bosch parts? A Yes. 

.from the 'Bosch Company? A- I knew he waS when he 

of them. 

not tell m, but I knew. 

Q Didn't he tell you what discount he was getting? A No. 

ge a er d s-



Q Now, all the parts that you got from-Meyer and sold to , 

Hecht were new parts, were they? A Yes; . they were all new;  

that I got from Meyer. 

You heifitated-a -t-haranydoubt 

•  Q_ Did _you ever make any machine  in Hecht's  place of busi-

npss? A Yes, I started to. 

• Q What mad-MIR-was-a 
_ 

ing.,out An-arrangement for an electric lamp on an autOmObile-1.—

BY THE COURT:,. 

Q Did you make a machine for re-winding armatures? .A Yee. 

Q And did you als'6 make a-new duplex coil? A No. 

•Q Were you working on a new duplex coil in HeCht's Place 

of business? A I was not. 

Q Right after you left the Bosch Company in October or 

November, 1914, didn't you 8Ltay in Hecht place for a period 

of two weeks making _a new duplex coil? A No. 

Q Did you work there i'or a period of about two weeks after 

you left the Bosch Company? A For about one week. 

Q And you and Hecht had some disagreement about that at 

that time, didn't you? A Yes. 

BY THE COURT: 



machines in order .to work out the arrangement for an automo-

Q I do' hot think we 5tthatquite straight Mr. gischpwl.--
, 

_ 
you did work for Hecht oh—Other days than Saturdays,.. didn't ' 

you? „ A:. Yes at night. 

Q You used to come in after your Working hours at the 

Bosch Company, and wO-rk there? A Yes. 

Q Fairly regularly? A Yes. 

Were you paid for that 'by Hecht?: A Yes. 

Q 'Hecht paid you for that work? A Yes. 
..v. 

Q Did he pay you in cash or by check? A Usually in cash. 

Q *Did he sometimes pay you by check? A He loaned me some 

money once and he gave me a check. 

Is that the only time he gave you a check? A Yes. 

Q How much was it he loaned you? . A At one time he loaned 

MB about J40. _Another time he loaned me some t2.; 

Q Are. you sure o± the amounts? A ,Not exactly sure, but 

about.' 

q Once about $40, and another time about $259 A 1Yes. 

When was it he loaned you the 40? A That was in 19134 

Q Wha't month? A About June. 



after you had workedfor about a week, you. .and Hecht had a.„ 

little, disagreement, aid .you?. A Yes. 

4 And then you left? A Yes. 

letter in February ,the 27th. 

Q .-Febuary of What  ye7 A 19Io. 

Have you got the letter? A I Tgave it'to'the detective. 

Q What detective? A Mr. Monroe, of the Burns Agency. 

Q Is that a copy of it? (Handing paPer to witness:Y-1i 

MR. KIIESEL: I offer it for' identification. 

MR. McCORMICK: I °consent it be put in evidence. 

MR. BRESEL: I offer it in evidence. 

(Letter received in evidence and marked Defendant's 

0 
(The letter, Defendant's Ekhibit No. is read:to 

the jury.): 

Did you go to Hecht in response to this letter? A Y00.-

(?„. And you said you went there on the 29th Of February, 

you?  A -About the 29th, 

Q, Well, you went there then a daY,..:0 two after the 27th , 

Q I think you said on your direct, that Hecht told you he 

wanted you to come :back to him? ,A Yes, 
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Q" Moat else did he tell you on that occasion? A I asked 

• him what it was, the important part that he wanted to talk 

over with me ard he said it was not really anything, but h 

would like to have me come back again and make repairs for 
, 

..e.rid also' bring- -him—parts,  - 

Q At that time you were working for wham? A That was just 

  about the time I  left Eiseman and went  to Bos_ahiagain.__ 

Q Th&n you were not working for anyone?- A Yes, I was 

working for somebody. 

Far whom? A L—think I did—ge back—to—the—aas-c-h—Gampany___= 

• again. 

BY THE COURT' 

,It was either Eiseman or -Bosch? A Yes. 

q

 

Was there any gap between your service with those people? 

A No. 

BY NR. ERESEL: 

.Q" Did Hecht make any proposition to you that you should 

come and work for him steadily then? A Oh yes he did that. 

Q Didn't -he—tell you 'he would like to have you come and 

work for him at p25 a week and 2 per cent of the profits of 

the business?  A Yee,. 

Q :You are Very friendly with Mr. Hecht, aren' you, 24r 

Gischow?. A. I have never been friendly With him, not very  

friendly, 

q YOU have called at his-house,haven't yo ? A Yes., 



He loaned you money, didn't he? A Yes. 
• ,e4 

Q This $40 that he loaned- you, you told him you needed it 

to 'go over t Europe. 

Q,- He loaned you money to go t 

was Ac Yes. 

BY THE COURT: 

Europe with? A Yes. 

have not really been exactly a friend, because I onlywent-

Hecht because I rii-6,ae Money the-r-e-.—

Q, Now you d n t feel kindly toward him, do _you? A, I feel 

sorry for him  and  I feel sorry for myself, too. 

Q,.. Have you been indicted? A No, not yet. 

Q Have you been arrested? A Not yet. 

Q Were you told what would happen t41 you if you testified. 

here as a witness? 

1V2. McCORMICK: object to -that • . no evidence he. was 

told anything. 

THE COURT: 1 will allow it. 

A What? 

Qs What mete you told  would happen to you if you testified 

here as a witness? A Nothing. 



BT COW 

interviewed biz 

What did' he Joky to you? 

hould not tell anything 

Did -you—mac—him how he knew that 

know everything. 

How did he know; 

You told' him? A Yes. 

41 Well., tell us all about i 

him nothing about it but finally I 

best to tell him all. I knew about it. 

Q rest for ,ou to save your own skin? _ A Yes. 

Q Did not t detective -tell you that  A 

me if I did not tell everything and it would be t*u 

later..3 • s' might• lock worse for me 

I told the -things. That s sal he. told me. 

How did you come to meet the detectiv 

the would if 

in Ai. ,:rohnt Office at the 'Roach Ia2net.o company. 

While you were Working. for the Bosch -Company' 

?Y P. XFJSET 
T 

Q Do you remember when that we., 



, 
I don't know exactly the date but it was about three,. or 

four days after April 24th. 

Q And you stayed and continued working for the Bosch 

Company unticl what date? A Some time in May. 

BY THE COURT: 

Q For. Wham are you working now? A With the Ignition 

Specielties. Company. 

. When. did you. go to work for them? A When I left 

Bosch. 
, 4 

.Q In May? A About the beginning of June,. I think it 

 was either the end  ,of_Nay_ar beginning of June.  

BY MR. KRESTT: 

Q On the 29th of February you told us that Hepht told you 

----- that he pent Meyer e,iray? 'A Yds. 

Q. He would not buy any more from hie A He woulct not 

buy:any .mare from him, he said.  

(1, D.0 you remember what ,day of the week that NIres? A No. 

Now, have you told us all the c OTIVer 6 ati one that 3t0.1.1 - 

—bad with. Hecht "about Meyer,. as far ae-you can recall? A 

. Well When I came back on the 29th of :February to  BeCht.2...04 he 

told Me that Meyer had been bringing ham parts of magnetos 

during the tithe I was not-  there.' 

Hecht, have you that—you got 'from Meyer? A Yes, 

YouLhaven't given us the dates when you made these 



sales, o Hecht; can you fix those in any way? A Some of 

them. 

Q Well, suppose you give up. what you remember. 

August 13th 1912, I sold him five distributor plates and 

some 4Ma11 parts far whichhegave—me 

, 
Q Do you understand that I am asking you about the sales 

that you made of parts that you got from geyer? A No, 

these parts I took myself. 

Q I dict not ask you anything about that. 

'PPR COURT-......I will allow this witness to testify. 

to any transa6tion he had with this defendant wherein 

he sold property to Hecht that he stole from his ema-

MR. KRESEL: And with which Meyer had nothing to do? 

THE COURT: With which Meyer had nothing to d • 

MR. KRESEL: I except to your Honor's ruling. 

THE COURT: If the District Attorney refrained 

from examining him by reason of any misunderstanding 

.of my ruling he may examine him, but I understood this 

witness to say distinctly that he had had transactions 

with this defendant delivering goods that Meyer gave 

him and also goods that he stole himself. 

MR. KRESEL: And with which Meyer had nothing to d 

TiE COURT: Yes. 



MR. KRESTIL: And I except. 

Now, I am asking you to''tell me the date when you sold 

know any dates in connection with Meyer. 

Q Can you fix the month in the year when you first sold to 

tha-t—yo-u-got from Mer2A, 

well I am sure of the period beginning half a year before 

I left Bosch in 1914. 

Q That is half a year before October, 1914? A Yes. 

Q That would, be about the beginning about May,. 1914'? A Yes. 

I pm sure about that; it may have started sooner. 

It may have started before that? A Yes. 

Q Now, can you fix the date of any particular sale of stuff 

that you got from Meyer, or is that all you can say that you 

were selling it about six Months before you left Bosch? 

BY TH1.1 COuRT! - 

things that I got from Meyer. 

BY MR. ERESEL:. 

what any particular sale consisted of, as to the 

stuff that you got from Meyer? A I can tell the number of 



I sold him the last. 

and contact breakers. 

Q How many? A I don't know the number. I don't know how 

---many4 
- 

Q How much did you get from him at that time? A About six 

or seven .dollars. 

Q, Can you really swear how much you got, or are you just 

guessing at it? A .I can swear. tha t it is seven dollars. 

It may have ben about 50 cents more or 50 •cents less, but it 

is—just around seven. dollars; that was the last time. 

Q What makes you so sure? A I can rebollect that the day 

I left Hecht he gave me seven dollars. I know it was seven 

dollars and maybe some cents. 

Q When you. left Hecht that was in April of this year, wasn't 

it? A No, that was November last year. 

Q You mean when you left, before you Came back- in February, 

is that what you mean? A Yes. 

Q Now, do you remember how much you got from him the first , 

time you sold him any goo-ds---that--you got from Meyer? A No. 

Q Did you get this check from him, from Hecht? A (Witness 

looks at check) 

Q, Can't you tell by looking at the back of it and eay 



R. Did you get i on or about the 9th day of 

it is dated? A Yes, I got it the same day. 

Q Did you get the ca,sh on it?, A I .did riot get 'it my 

Q Did you get the money for it? A Yes. 

What was that for? What did you get that check fo 

A I don't know. 

Q. Was that a loan, too? A, I don't think so; I don't 
, 

I offer  the check in evidence. 

McCORMICEt No objection. 

(Check marked in evidence Defendant's Exhibit 2.) 

(Check Defendant's Exhibit 2 read to. the . jury; ) 

Now, look at this check: Did you get thatent_ifrora 

Hecht (handing check to the  witness)? A Yes. 

4 Was that a loan? A That-was--parto-f the -loan of 

I think that was. 

Q :You sailed from this co Untry on June -14th? A. 

MR. 1KRzSEL: I offer this in evidence. 

MB. 1BESEL: No  Objection. 

(Marked in evidence as Defendant's Bzbabit 

(Exhibit 3 is read to the jury.) 

$o you say .that in Deovber, 1912, 



I ask you was that a loan? A I could not say exactly, .whether 

it was a loan; it may have been a loan, and it may have be,en 

for payment of goods. 

MR. KRESw  . That is all. 

ruling Mr. McCormick? 

LMc1ORMI:No, I think his testimony has all been 

brought out. 

THE COURT: I will allow proof of similar transactions, 

either between the original thief and this defendant, or 

Meyer and this defendant, so far as it affects the property 

of the Bosch Magneto. Company, but so far as Meyer was con-

cerned in the transactions and the reason I excluded Meyer 

from testifying on that, was because he had no knowledge of 

the delivery of the goods to the defendant; that must be 

proved; otherwise, it would be hearsay. 

BY MR. McCORUICK: 

Q What was your first conversation with Hecht about steal-

ing goods from Bosch? A When I first came there. 

under your ruling I could not get it in. 

THE COURT: I will allow him to testify. 



but goo-ds-stolen by this man -and_ in which Meyer had ab- • 

solutely no part. 

THE COURT: Objection overruled. 
. • 

MR. KRESEL: Exception. 

Q Go ahead. A When I met Hecht on Broadway, after I had 

go-ne-to his pl1ae asked me severai5T--t't*es to ng-him--f-- 

ICRESEI,: Let us have the time. That is. the question. 

Q When was it? A In 1912. 

Q, What month about? A -I could not te 11 youtbe month. 

BY  T W  -COURT: 

Q Can you tell the season? A In the spring. 

In the spring of 1912? A Yes. 

Q. Where was it? •A I met him in his place then. 

is this not a similar transaction, because it is not the 

same _thief, but that it is too remote, two years and a half 

THE COURT:. I will allow the:- People to provaAt a-s a 

will allow all the 'relations between this witness and the 



1ER KRESEL,  Exception. 

Q Go ahead. A 'When I first went to He-chtl's place, in 

order to work there as he had asked me to do, when he met me 

on Brba-dwa,y, he also asked me whetherI could not bring. 

at first did not like to 

do that. 

Q at did you say? A I sadd I did not want to do it. 

Q Tell us all those conversations along that line; how many 

of e wer r 

Were they all the same? A All about the same subject. 

.BY THEOGURT: 

Q, All on the same day? A No. 

Q, Then you said you did not care to bring him anything, is 

that the time? A No 

Q when did you see him again? A I saw him a coqole of days 

later, or maybe the next day, and he kept on asking me to bring 

the parts. 

Q You mean you went back to his place? A Yes. 

Q, He di d not come af ter yen A No, sir. 

Q You went back fhe next day? A Yes, sir. 

Q Or two days later?A Yes. 

Q Tell us what he said then? A He again asked me to bring 

him parts and finally I did. 

Q How many times now did he ask you before you brought him 

anything? A • I don't know exactly how many time, about five 

times or eight times. 

Q You told him you were working for the Bosch Company? A Yes 
• 



time? A Yes, 

Q At night?. A ea, sir 

Br HR. lieCORtileX 

TOU di•d ,repa 

MR*- linCORLTIOX! That 

3rMRSkali:Sat 

ime ye ti bad all 

fiz]2uoabed,didyou?A 

:Sayer had nothin to do with that, did 4e? A 

Either in 1912 or 

R.XIMEL: I *ove to strike out the testimony 

thiB witness in so far as he testified to oonversat1otw 

between himself and Hecht and as to sales by lthn to €o 

ortó the timewh 

chandiee from Mey 

is denied. 

is nailed 

behalf of the People being first duly' sworn testified as 

throush the Official tnterpreter, Ifither: 

OT BIAMINATON Br VA Ilecorarict 



Q What kind of a, mechanic? A Electrical mechanic. 

Q• Where: are You—employed now? A Marburg Brothers. 

Q How long have you worked there? A ' Since May 1st 1914.. 

Q What is the nature of your work? A_ I am foreman there. 

Q Do you know Alexander Hecht? A Yes. 

, What business are Marburg Brothers in? A Importers. 

Magnetbs-4---' 

.Qo you know Alexander Hecht the defendant? A !es. 

Q How .long have you knowthe ° defendant Hecht? A About 

October 1911, from that time on. 

Where did you meet him? A I worked together with him in  

the Eiseman Magneto Company.. 

Q, Did you have a ta3k with him on the 9th of June, 1914? 

A No, I did not speak to him. 
• 

Q Did you speak. to him about that time? A Yes at that 

time I spoke to him. 

Q I thought you said you did not? A I talked to him 

after the 9th of .June, in the week of the 9th of June, 1914. 

Q Where was this talk A In his place of business. 

Q Did he say anything to you about a man named aischow? 

MR. ERESEL: I object to the .question on; the round 

that the charge in the indictment -does not refer to any  

thefts by Gischow, and that any talk between the defendant 

and this witness as to Gischow therefore is absolutely 

mat 41 and irreift.-msynt; it cannot be an admission as to 



VI . 

Le.• 

any purchase from Meyer, because according .to Meyer's own. 

statement the first purchase was in November, 1914. The 
„. 

• conversation now is as to a week about June 9th, 1914. 

THE COURT': I will allow it. Not for the purpose of 

proving that he received the goods, rom Meyer, but for the 

purpose of showing his guilty knowledge of intent. 

RR. McCORELICK: lam afraid he will get that in. 

__________ER,KRESEL.1---Th_en you should: na_t_lia-ve--puthim on the 

stand, if you are afraid of him. 

THE COURT: The jury will remember that they must 

determine this case on the evidence as it is admitted to tehe 

by the Court, a.. nd not consider anything else that is /*ejected, 

and not consider the remarks counsel unleiss. they are-sup-

ported by the evidence. 

Q What -did he say to you then? A In.the same week, in the 

month of June? 

Q Yes. A •He needs an armature. 

THE COURT: strike that out. The jury will disregard 

that. 

MR. IMES-Kr,: I ask your Honor to. withdraw a juror in 

this case and declare  this action a mistrial upon the 
I .1 

ground that the testimony just given by this witness under 

examination of. the District Attorney is highly prejudicial 

to this defendant. 

THE COURT: I will, deny your motion. There is no • 
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not a perfectly legitimate transaction between him. and. Hecht, 

and the ,jury must disregard that. They Must not consider 

that this witness has testified to any criminal act whatever 

up to this presenTt tithe On the -part- Hecht, or ruade---a;ny-. 

statement or any admission which will bear any interpretation, 

which might_ _impute—to n-nec t io a n-y- al-le g e-A—cr ime 

IL% 
Q What did he tell you about Gishow in the month of June, 

1914? 

MR. EREpEL: I object to that question on the graund • 

is leading.. 

TBE COURT: I will allow the. question. 

MR. ItRESEL: Exception. 

A He told me that he had paid Gishhow no more than $3 for 

armatures. 

L13.. ERESEL:. I ask that that testimony be stricken out 

as absolutely immaterial and inadmissible. It does not bear 

upon the issues. 

THE COURT: I will strike it out. 

MR. 1.,:cCORMICK: It certainly corroborates Gischow. 

This defendant may not have told him the truth as to what 

he was getting. He may have lied to him. 

confine himself to the evidence in the case.. 

THE COURT: I think I will allow this statement, that 

one statementwill stand, 



4dit 

MR . KRESEL: In o ther 
9g 

words, you deny lily motion to 

strike out allthe testimony? 

TBE COURT: Yes. 

MR. KRESEL: °Exception. 

MR. KRESEt: No cross examination'. 

M E D E_R.A990, First avenue) a witness called 
. . ----------  - 

in behalf of the People,. being first- duly swotnrtes.tifies as 

follows: 

DIRECT EXAYINATION BY Ia. McCORMICK: 

Q

 

What is your. business? A Mechanic. 

Q What kind of a-therchakic? A Magneto mechanic. 

Q Did you ever work for Alexander Hecht the defendant? 

Yes,. zir. 

Q" where.? -A 2S0 West 49th street. 

Q When did you begin: to work for him? A November 5 

Q How long did you work for him? A About three years. 

Q When did youtop Working for him? A About April 24ths 

1915..  

Q DI& yo-u_ ever see tileYer in that place? A Yes, 

Q What was he doing there when you saw him?? A Speaking 

Mr. Hecht. 

•Q you• ever see Qischow in that place? 

MR. ERESEI: I object to that question on the ground 

is immaterial, irrelevant and inadmissible. 

THE -COURT: I will sustain that objection on the 

is immaterial at present. 



Q You only saw him once? A Yea, sir. 

time sae that? A I could no t.r 

ot the exact date,. 

ever talk to yOu about Oisohow or ?4*r'? 

R.WM; I object to that question. whether be   

about Moyer 



ME COLO,. Ob 

UR; KRIEBEL: 

work he would have 

all he ea 

-thi 

MI. EL thart is objec ed 

quo/Ilion should not have been saked, but 

since- it has been leered, I think 

question and the answer, 

--14117.---rceater   

rork manager of the Bosch Magneto 

, How long have you been in that buninais? A I have been 

• with the Bosch -Magneto five 

Q What Is your prof es si on? A sales enieer 

tl Have you had any experience in bu3rin and ellin 

That is try business. 



the prices at hich tWe artitivivare-oc. 

Low? ,A I do not do the fixing,. X at: 

regular price list? 

0014. Ail 

n the trade he gets 



When: -A  About three 'ears 

Is that the only time you. ever bogbt a. .magneto? A 

you r.#ean since I have been with the Bosch Magneto Company? 

At any time.bought a lot of magnetos previous 

to my connection with the Bosch Company.. 

I mean Bosch Magnetos? A Yee  floøob =Carleton. 

_When did you buy any Boa iagnetos? You- said you bough 

Did you. ever buy a 

BY YR. lAcCORDICE. 

6u knOw he value of contac4 breakers? 

date. 

On e lpth of March, 1915? 

KRESEL: I object to the question on the grOtuld 

this witness has not been 'qualified as per eon 

knowledge of the value of the 

THE COURT: Objection overruled  

EELKRi2t Exception. 

BY THEC COU'Rr: 
1. 

Q You have sold then, have you not A .res. 
't 

THE COU2 It i c not neoes 'ear buy them in order to know the 



how much? A To 

That discount is allowed to ,every man in the trade? 

A Everybody who ia - a genu-ine 

BY ER. McCORIIIICK: 

value of it? 

BY TIE- COURT: 

Q You are speaking of the value of new articles? A. 

BY BY MR. IffcCORMICIC: 

A condePeer 4, made .141, of M.dea and.tin' 

foil. It is simply a. series of layerev. 

Q What was the fair market value of it on that day, March 

12th, 1915? A $3. 

BY TIE COURT: 

Q, you mean gross or net price? A Gross price. 

Q well give us the net price; the gross price is never 

intended for any one, is it? A Yes sir,absolutely. We 

never quote net price. 

Q You are wholesalers? A Not necessarily; we sell to the 

• consumer. 

Q You sell to the shop keepers? A To anybody that cornea 

along to buy. 

Q If cc 1_ wentto your place—



mucir2 A The list less 20. 

Q Do you not give .any special discounts? A To the manu-

facturer there is another price. 

Q What is the manufacturer's price? A 30 per cent-. 

is a man who makes and builds automobileS. * 

Q, Not a man who makes repairs to magnetos? A No, sir,. he 

is a dealer. 

BY MR. lifcCORMICK: 

Q What was the fair market value on that—day Df__ a di..  

tributor plate? A $8 list. 

What is the discount on that? A 20 per cent, to Hecht. 

Q That would make the net price, the' discOunt price of 

what? 

THE COM?: we are speaking of value, it is for the 

jury to determine if they can what the value of those arti-

cles were. 

46.4o. 

BY THE COURT: 

Q That is the fair market value you say? A Yes. 

BY MR. McCORMICK: 

Q Now, on the 28th of November, 1914, what was the fa.ir-

market value of a distributor plate? 

ItIR. KR.ESIIL: same objeClion to all these questions. 
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that I. do not have to interrupt. My objection is that this 

testimony is immaterial, and—irrelevant, that those were 

not similar transactions; that therefore ,-the...testimony 

as to the value of the articles on that day is inmaaterial. 

THE COURT: I will allow the testimony. 

• MR. KRESEI: I take an exception, 

Q, Now, on.—the- 48th of Novembei.;191-4-,—wha-t -was—the—fair   

market value of a distributor plate?, 

BY THE COUR': 

Q Has there been any change in the value in the last two 

years? A Very little difference for the last five or six 

years. 

•=4. And that _applies„generally _ all these arts? A Yes, 

sir.. 

BY mil. McC013MICK: 

Q What is the fair market Value of the lever, what was the 

fair ma'rket value on the 28th of November, 1914, of a dis-

tributor plate'? A $6.40,, that  is net. 

,Q •Well, gross? A Gross, $8. 

BY MR. ERESEL: 

Q You mean a distributor late? •A A distributor disc, 

Q What was the value of the contact breaker? A $4.80 ne 

BY Ma. ERE= 

Q List $0? A, Yes. 



BY MR. McCORMICIC: 

Q And the lever? A I could not answer that question with-

out some more inf rmation. • I do not know what kind ofa lever 

*-you are lailking about.' 

Q What is the value of the cheapest lever? 

BY THE COURT:'' 

Q the—Bcisch C-ompanY-manufacture k mann-

facture a great many levers of different types. 

Q What kind of a lever' is described here? A I will have 

give you the approximate price. 

BY MR. SRESEL: 

Q. well, the battery timing lever? A 

Net? A Net. 
, . 

BY McCORMICK: 

Now, on the 14th of December, 1914, what was the fair 

market value of a new D-4 dual arma ure? A Can't I refer, to 

41.y notes? 

THE COURT: If you have any memorandum-that will re-

fresh your recollection you may look at it. 

A (Witness looking at papers) $22.77. 

BY THE COVET: 

Q Of Course you are not merely testifying from the price 

list; you are testifying from the experience gained in 

selling these or similar articles before you went with the 

Bosch company, and for thetime you have been with. them, and for 

the two years that you have been sales manager, as you say? 



•A Yes. 

Q From all the knowledge gained in that way? A' $22, 

approximately, list 

Q Al]. the knowledge gained in that way is the basis of 

the testimony you are giving? A Yes, I -understand that. 

Your opinion is based on your experitnce and yo_ur--knovi 

edge and the list price is only one element? A Yes. 

BY Mt. McCORMICK: 

Q,- On the 27th of February, what was the market value of a 

dual contact breaker? A $4.80 net. 

`Q And independent contact breaker? A Approximately the same. 

Q Rear armature disc? -A 42.0 net. 

Distributor? A $6.40 net. A dihributor disc, I sup-

pose you mean? 

MR. McCORMICK: Yes a distributor disc. 

In October, 1914, what was the value of a platinum point? 

MR. SEL:  I do not recall any testimony about any 

platinum point in this case. 
, 

THE COURT: I do not recall any. 

Well, now, between the month of May, 1914, and the first 

-of November, 1914, did the value of , parts of Magneto.% 

change materially? A No, sir. . 

Q Are you able to state the fair market value during that 

period of t 6 4 e -"Met 



And completed armature? A 446.84. 

Q And contact breaker? A *4.80. 

Q Battery timing lever? 

'THE COURT: 114 said that it is the 

no change. 

BY THE COURT: 

Q,_1SL  that so? A. 

McCORMICK: Your wit ness. 

CROSS EXAIEINATION BY Ikra. IRESEL: 

Q What .did you say your position is with the Bo_sch Company? 

A I am blanch manager; branch sales manager, New York Branch. 

Q And the prices that you have testified t'as before the jury 

e •p?.. prices which:the Bosch Company charged f or 

.articles? A To whom? 

Q To the dealer? A Yes, where have said -net over the 

price. 

Q And you mean to be understood that any -person that is • 

not a dealer and not a manufacturer would have to pay your 

concern—the list price? A Exactly. 

Q And you have no other knowledge, have y u, as to the value 

f these articles? You see, I am putting tiv emphasis on ,t1  

word "-value". Not what they are sold for? A The actual 

Q I say, your only information as to the value- of these 

articles is that which you derive from the fact that you know 

what the Bosch Magneto Company sells them for? A Exactly. 
: 

Q And you have no other inforzation upon which yotl base your 

.4 

.A 



opinion, do you? A, I have my price as given to me by my heads. 

Q By the Bosch people? A Yes-. 

Q And yo u meant° be perfectly fair, don't y 

defendant? A I have nothing against the defendant. 

Q You were asked to give the ,.price of a contact breaker," 

and you said the list price was $6, ,and  the net price 

dealer was $4 80' is that right? A Yes. 

Q Don't. the Bosch Company manufacture and -sell a contact 

breaker for less than $6 list? A Not 

•Q Did the District Attorney ask yoU, anything elsout„-e- D"? 

Didn't he simply ask you to_g_k_tr''! thie price of. a contact-/— ake 

A He was talking about a D aure 

Didn't he ask you tog ive him the_pr ice of Q, 

• breaker, without giving you ainY letter or -figure? A No, he did. 

MR. jI ask yo Le Honor •to please ask that the 

stenographer-go back and read that .question. 

*,TFik COZRT: I do 

about that. 

R. ICRESEL: Your Honor's recollection agrees with 

mine? 

think that there is any doubt 

--THECOURT: Yes. 

BY MR. ICR.ESEL: • 

Q Nilhat is the cheapest contact breaker which the Bosch 

ompa.ny manufactures and sells? A To the best of my knowledge 
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Q And don't ou know •so that you can positively swear 

as to wh ther $6 list is the cheapest contact breaker, which 

your company sells? A I could not without referring to my 

prices. 

Q Have you your prices with you? A Yes i here is the 

list. 

price. 

Well, I will supply it to you? A Of what type magneto. 

(Mr. Kresel hands paper to the witness). 

Q :Just listen to the question: The cheapest contact 

breaker I am asking you about. I show you a: Bosch price 

. list, do you recognize it? A Yes. 

that a Bosch price list? A It 

Q Is there a contqct breaker mentioned in that price list? 

There is no contact breaker mentioned here. 

Q, I.shere. a breaker mentioned there? 

. cCORMICK: The paper speaks  for itself. 

A There is no contact breaker mentioned in this list here. 

Q Is there any word, for . ',breaker used on the list- Mr. 

Poole? A I don t_kn_ow. 

Q 4)on't you know whether your pliice list names that article 

as a breaker or interrupter? A Interrupter. 

Q Didn't youknow that when I askedt youip.ef ore whether 

there was any narre for a breaker? A Yes. 

Q, Now, looking at that list is there an interrupter men-

- tioned ti-re? 
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BY THE COIRT: 

Q Is that the other •name for it, interrupter? A Yes. 

BY VER. KRESEL: 

Q There is an interrupter on this price list?. A Yes. 
- 
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Q What is the list priee‘4 A *4.98. 

Q That is the list price? A Yes. 

Now, I ask you again do the Bosch lita,gne to Company manu-

• fafture an interrupter or breaker which they sell even for 

less than *4.98 list price? A Not to my knowledge. 

Q And before I showed you this list price, you did not know 

that they had one that they sold at less then 4.989 A Wit haut 

looking at the list I would not know it 

BRESEL: I move to strike out his testimony a8. 

to the value of these articles. 

• THE COURT: I will allow it to stand. I think his 

testimony is valueless. He poses as an expert, ard I ad-

mitted his testimony on his statement that he was sales 

manager and kept himself informed of the value of 'these 

articles; on cross examination he has shown how much the 

jury may rely on that -statement. 

Q You know Mr', Hecht, don't you? You knOw th'is deferriant? 

A Yes. 

Q He bow ht goods from your company, di cb.' t he? A Yes. 

Q, Quite often? A Yes. 

• 

Indee 

Q can you give this jury an .idea of how of tez-1, he has bought 
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goods. from- your company? .A Ab ou t twice a week. 

-Q For a period of how long? A I could not answer 

question.' 

BY TBE COURT:. 

Q _ Why cannot you answer it? Al don't know. 

Q, Ever since you have been there? A For two years. 

BY MR. ICRESEIJ: 

Q And he has pai.d. his bills? A Yes C. O. D. 

Q, Now, lately you have not been seling him any goods, have 
44. 

cu? A   If _we _haven't, we haven't had them in stock. 

Q I want to show you this order. Was that "order submitted 

to you on the 24th? 

McCORMICk:,.. bbjected. to-as, improp,er, V..r9...e.,2;414-4:14!*. 

tion. If he wants. to call this man as, his own witness,. 

it him do so. 

THE COURT: Mr. ..kresel knows the rules and I will 

allow it. 

Q I show you this: Was this order submitted to you last 

June and did you turn it down? A Yes. 

Q, And that order was from Mr, Hecht? A Yes. 

Q And_ you knew it was from Mr. Hecht? A Yee. 

• Q, And it calls .f or one distributor gear No. 107, with 
and one gear wheel for armature spindle No. 66? A Yes. 

-Q And you turned it down? A ,We, had not got the goods.,. 
BY- THE COURT: 

Q, You mean you did not have them in stock? 1.s. Yes. 
Q That is not your line, is it? A They are parts mann.-

factured by us, but we do not have them in stock.; 
• BY MR. BRES: 

•Q The pill. Auksthere on 
the initial "P", is your writing? A Yes, — 

- 

„.. 

• -77-77-

' 

:9 • 



Q Didn't you, as a mater of factl-have those things in 

stock? A If I said we c ould not accept, mre had not got 

them in stock. 

that question. I am not keeper of the stock room. 

Q Did iou get them in over  night? A I could not answer 

that question. 

Q But you sold those very things to another party, didn't 

•;,,.y.fctur_orutisp,:ve,ry next dAYI; do you remember? No, don't. 

‘-azFt-Int 
A_ 'Y u don't ramember_that?, 

Q Look at your awn bills and see whether that is not a 

bill for exactly the-articles which are called for in this 

order of.Hecht16, and that bill was a bill sold by your con-

cern on the very next day, the 25th of June? A It was sold 

'the next day., 

BY THE COURT: 

Q - Yes or no? A That was sold, yes. 

Yes or no? A Yes. 

BY MR. KRESEL: 

Q Look at your own bills and see whether that is not a 

bill for exactly the articles which were called for in this 



cern, n thp very next day, the 25th of June? A. Yes. 

MR. MbCORMICK: I ask to have them marked for identi-

fication'. 

NM. MESA: I offer them in-evidence   

MR. ERESEL:--I offer the order which was turned down. 

MR. McCORMICK: _No objection. 

(Paper marked in evidence as Defendant's Exhibit 

No. 4.) 

MR..KBESEL: I offer the bill. 

(Bill marked' Defendant's Exhibit No. 5 in evidence.) 

THE COURT: As to their aamthibility, it does not 

appear that those bills are in any way material. The 

proper cour-se is to mark them for identification. 

NR. KRESEL: Well, Mr. gebbrmiCk has not objqq10c1,tQ 

them. 

Q Do you know of a concern named the Magneto Parts Compan 

A I have.heard of them. 

Q When did you first hear of them? A About February or 

March of this year. 

Q That was before any charge was made against Hecht, 

wasn't it  A I _don't know anything about a bhargeagainBt. 

Hecht. 

BY THE COURT: 

q Did you ever hear of a charge being made against Trecht? 
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24th of May, charged with buying Stolen Ifropeigtyi Which was 

stolen from .Your company,, didn't you know: that until A few 

days ago? A I did not know  that he was. indicted. 

Nor that  it was charged that he had bought stoIen-iito 

Q But . you heard About the Magneto Parts Company, - about 

February or March of, this year? A Yes. 

iQr_____D,id_y_ou hear that 'Hecht had Organized that -cOmp4M71: 

- A. 1 never ' kneW7 

Q, Didn't you hear or know at all that Hecht Was connected 

with the Magneto. PartS;CompanyT A . I did not. 

BY THE COURT: 

Q, You never heard that? A I didn't know that Hecht was 

connected.. 

Did you  ever hear that he was connected With it? 

BY MR. KRESEL: 

Q Well, did you know, or did you hear, that this Magneto 

Parts Company manufactured Bosch parts? A They don't manu-

faeture Bosch parts.. 

BY THE COURT: 

Q Did you ever hear that they did? A No. 

Q Or that they claimed to? A That is something different. 

Q Did you ever hear that? A 'Yes. 
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Q V!,hen did you first hear that? A About February, of 

this year. 

BY 1AR. EIRESE,L: 

Q And did you ever happen to see their price list, a 

like this; you are the sales manager? A Once. 

(1 When did you fiiet zee. that? Varah, -of_t his year. 

Q And did you examine it? A Not very clos‘ely. 

BY THE COURT: 

Q Did you examine it at all? 

BY R. KRESEL: 

Q You were interested? A Yes. 

Q Here was a concern that was holding itself up•as the. 

-manufacturer of the very -parts- your company are sellin 

A Yes. 

Q Did you examine it? A Yes. 

(I Did you notice that they listed parts, interchangeable 

parts, to. repair Bosch D U-4„ -6, did you notice that A 1: 

On't know what the .D-U-4-6 

Q Did you notice that  A- yes, I noticed :these parts. 

Did you notice that they, had a .list of . interchangeable 

- parts to repair Bosch D U-4t or D-U-6 independent magnetos?  

,A I could not recollect this .word here.. (3ndiCat14-g 

Q YOU could not recollect seeing 'IrBoeaho? A ..ZL 

g Tou think the one you saw did not have the word 

in is that it? A Yes. 

7eIl. then, hOw dId it 111 
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Bosch Com6any that was affected by this, .thow did it interest 

you to read this little leaflet, if it did not purport to

advertise for sale parts fOrf-Bo--schliagnetos?. -I-em-lntere-Stea 

in any list of parts. 

Q And throughout this little book you saw, which You kW 

is like that one you did not see the word "Bosch among them 

at all? A Not that I can• recall. 

A You will swear now that you did not will you? A 

think T can truthfully. swear. that I did not see 

Q Now, Yr. Poole LWant you to tell me from the price 

list which I show you, D-U-41 What the price is, the list 

,price of the Bosch Company for 8-B' bell crank lever. If it 

is not on that list, perhaps you can give it to me without the 

use,ofAhe list, -

Question withdrawn. 

Q This jury has not yet seen a breaker; is that a Bosch 

breaker? A Yes, that is a Bosch contact breaker. 

Q, Is there a part in that breaker called a crank lever? 

A No. 

Q Crank lever? A No; bell crank lever, if that is what 

you are talking about. 

Q You did not understand. I A I am trying to answer 

your, questions correctly. 

Q The -2e is a bell crank lever there? A Yes. 

Q "That is the price of that sold by the Bosch Company? 

$1.05; may I see that interrupter? 
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Q, Yes. A I just want to get the type. Yesi 11.05. 

Q Are there three brass blocks that go in there to-

that? A„, No, there is one brass, block. 

Q What is the pr ice of that, list? A 18 cents._ 

Q Is there a disc- which goes to make that? A You are 

holding the disc now. 

-Is that the disc, this top part? A Yes. 

Q Which is the lever; is it that that moves up and 

A That little steel lever. 

Q, What is the disc selling ,for, 78 cents, is iti. Without 

using that -list, I_ show you yOur-o*n 4-13 disc, 711 cents4 

- is that it? A Yes. 

Q, So that-these three parts which go to make up this 

breaker or interrupter, list price, 62.01, according to y 

own- ' A Yes. 

Q, And Hecht got a discoun of 20 per cent? A Yes. 

.g That is, 40 cents off? A Yee. 

Q That leaves 0..61? A Yes. 

He bought those pnrts from your. company, didn't he? 

A Yes. 

Q On June 21st, 1915? A Yes. 

cl Now, .I show you these bills, and ask you whether those 

are the bills of merchandise bought by Hecht froeiour company. 

how you first 123 bills dated in 1915. Without taking too 

much time, examine each one of them and" just see whether they 



McCORMICK: Objected to as imMaterial.and-ir 

'relevant. 

TILE COURT: I cannot See the materiality of them. 

KRESEL: It wil3-becomevery:Materiaifon the  

timony of the. defendant. T am asking him simply to iden,P, 

tity them. 

THE COURT: Any paper may be shown the witness 

Poole? A .Apparently, yes.-

Q Now, I show you 225. bills of the year 1914; are those 

Bosch  'Company bills? -A Apparently, yes. 

Q And here are 1961 -for 1913; are those Bosch bills? 

A Yes. 

And here are 121 of them, for 1912; are those Bosch 

bills? A Yes. 

MR. KRESEL: May they be considered marked for iden-

tification? 

THE COURT: Yes. 

(Bills are marked Defendant's Exhibit Nb. 0 for 2 en-

tification„ comprising four bundles of bills above referred 

to.) 

Now, this Bosch interrupter; you have sold that? A Yes. 

MR. KRESEL: I ask to have it marked for identification. 

(The article iz marked Defendant's Exhibit No. 7'for 

identification.) 

MR. ICRESITI,: I ,ask to have  it marked for identification. 
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  _(rhe _article is marked Defendant's Exhibit No. S for 

identification.) 

Theseptwo -lists are both price lists, aren't they? 

A Yes. One is one type, and the other is another type 

Q. -What dates? A Current lists. 

Q

 

Were they the same in 1914; is there any.change? 

A No, practically no. The prices will vary in these two 

. lists, hdwever. 

Q They are two different types? A Yes. 

11R; "KRESPT: I offer them for identification. 

(The papers are marked respectively, Defendant's Ex-

hibits 9 and 10 for identification.) 

T.  COJR will now take a recess to ten minutes 

after 2. Meanwhile, be extremely careful, Qentlemen of 

the Jury, not to discuss this case among •yourselves,. ahd,... 

do not talk about it with any strangers. You must not 

fort any concluSiOh on the question of the guilt 

'moo-hoe of fhe d fendant until you hear all the 

on both sides, and keep your minds. open until-the 

all in$.and until the Court sUbmits it to you fo 

(Court takes recess until 

TRIAL TIESUI. 2:10 p. 

R E D P 0 0 L E$ recalled, testifies as follows: 



 R11—DIRECT EXAMINATION- BY KR. IVIcCORMICK: 

-Q, I believe you said that there were different 

contact brea,kers,. is. that right? -A Yes, sir. 

-Q How many kinds are there Manufactured by your company? 

.A —About 60.. 

Q Well you tell us what Z-R independent Contact 

breakers are. describe it. 4. What it is? 

A ta smarl—bta:s-s disc-with bell crank 1ever-,---

• 

which is operated by a spring, What we term a cam. 

Q Are you able to 

contact .breaker? 

LT. KRESEL: If your Honor please, this is all taken 

state, the Value of a Z-R-4 independent 

.subject to my objection, that -this man; is not qualified to 

give that. Your Honor very broadly intimated that yourself. 

.THE COURT: As an expert I do not think he. has been 
• 

very well qualified, as I. said this morning. Now, reading 
t. .) 

from a price list is not the way to prove values. A man 

to be an expert must have knowledge gained on his.own.eme 

perience of, buying and selling and fixing prices. He 

does. not fix pi-ices"; .they are given to himl.ad:I.Underitand. 
" 

by his superiors. 

BY THE COURT:„. 

ci Ts tilat4 Ales. 

THE COURT: He told Mr. Kresel he never bought any of  

these Articles, although he has sold theiL. His main re—

liance is on the  price list.. 

- 
- 



BY TBE COURT: 

Is that so? A Yes-. 

TI T COURT: So that is what I meant when I said a:g 

peats now he does not fix prices, but they are fixed by 

others who are experts, and he takes them from them. 

BY THE COURT: 

A Yes. 

How many salesmen have you there? A -About eight. 

Q Do they do the selling, or you? A I deal with the 

manufacturers. 

-BYAVIR. NeCORMICK:, 

Q You have charge of ail these_ salesmen? A Yes. 

Q And the sales are made under your direction? A Yes. 

Q The price list is made up under your direction, isn't it? 

A The prices are not made under my direction. 

*THE COURT: He said they are made for him by others. 

THE COURT: 3 have admitted the testimony. I have 

said that it is competent. Nom-it is a question for the 

jury to determine what weight they will give it. An experts 

opinion is entitled to weight based upon his experience, 

largely, and his standing in the community, and his know-

ledge of the subject concerning which he testifies. • 

-31R. MbOORMICK: I intended to ask him his opinion on 

 the-valu-e-olf-seeral-d-iffcre d l'Ore  



to ask him now. 

TiE COURT: You may ask h and i is all taken sub-

ject tcix. reselts.obje ti r and exception. The veigbt 

.of his te ttmony is to be determined by the jury and they 

will be guided by their own irpression and their own judg-

ment on that subject. 

:M. Me-LOMIGA:. 

Q What is the fair market value of -4 independent 

contact breaker?6. 

q Nat?. A Li t.-

mesn_, less 20 per en 

THE COURT: All his t.stimolv amounts to is thie, 

breaker? . 

I.KRESEi: 1 would1ike to say t witnes8.doe0 

not say what the fair marcet value is, which is just as his • 

Honor has pointed out. All he says is what the :Boa 

chames for them. 

THE COURT: That is aone evidence of value, h 

can determine what weight they will give to it 

(4, Mat' in your opinion, Was the fair market value 

D.0 contact breakers on the 12th of March, 1915? 

q Well, ow much would that be u4. 

q.4 And a dual contact breaker'list; 
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Q What is the fair market value of a -U-4 dual magneto? 

A $40 net. 

MR.-KRESEL: We have not had any evidence of this 

THE COURT: No, 

BY THE COURT: •Q Gross -or net? A That. is net sir, 

BY MR, MCCORMICK: Q .I do not know whether I asked you this. 

question or not, the fair7ffirket,value of -an independent con-

tact breaker, model Z-R, on March 12t1i -1915? A $4412, net. 

Q' Well, what, is the other price? A 

The Bosch Magneto. Company, do they manufactUre these -

parts yOU'have been talking about? A In our Springfield 

facto.*. -

.Do you manufacture thee- A Yes, sir. . 

Q.. You do not buy them? A No, sir. 

-16R MCCORMICK That is all.. 

BY MR. KRESEL: Q Mr. Poole with whom besides MY. McCormick 

have you talked about your testimony here? A With NY. Prager. 



Viihy did you hesitate? A 

that. 

Because nobody had 
• 119 
told me 

Q, That is the gentleman sitting over there now, isn't it? 

A Yes. 

PAR. MRESEL: That is all. 

MR. McCORMICK: The People rest. 

MR. McCORMICK: It is conceded, I suppose that Hecht's 

place of business  is in the-C-punty of New York, and .the 

Bosch Magneto Company's place of business is in the County. 

of New York? 

, /4.1R; ICRESEL: I do .not know that but I assume that is so 

yes. 

MR. IKRESRL: Now, I have certain motions to direct 

to your Honor with reference to the dismissal of this in-

dictment, and you. Honor may hear me now in the presence 9, 

of the jury, or in the absence of the jury, just as iour, 

Honor thinks best. 

-- THE COURT: well, you ani Mr. McCormick have agreed 

practically, to adjourn this hearing now until Monday morning 
4 • 

at half past ten. I would not give the case to the jury 

tonight anyway, because you have not,put in your testizaony,„„, 

This case requires careful cons ideration  ard I think the 

better way is to make tha t motion when the jury adjourns. 

You and Mr. McCormick may submit any memorandum today or 

Monday morning before the court - opens. 

MR. ICEMSEL: That is so, ti sf act ozy to me 

-r 



•MR. McCORMICK: That is. atisfactory twine. • 

THE COURT: Gentlemen of the Jury,. the Court excuses . 

you -until half oast ten Monday morning, and this case the.. 

will be taken up • in the Part III court: room; remember 

that arfd come there. In the meanwhile you must not talk 

about this case with any one; that means you must not 

only refrain from discussing it with strangers, but you must 
_ . . 

not talk about it yourselves, and you must not come to a 
<1.16 

conclusion as to the_guilt; o_r_th_e_i_..nnocence of the defendant w 

until you have heard everything, all the evidence on both 

sides, and until the matter" is submitted t you by the 

'Cour t for your decision. Seep your minds. dipen until the 

end of t.he case. You may go now until half past ten Monday • 

morning in Part III. 

MR. EREL: If it please your Honor, our -experience 

in these courts have shown that m4944ons to dismiss in-

dictments are usually made proforma, and unless the Court 

is absolutely convinced that the People have entirely 

failed to make out a case, those motions are  pro. ,forma 

denied. Now, I make this motion not pro forma. I feel 

that the People have absolutely failed to make out a easel 

and I want to submit to your Honor in extenso the x:easons, 

which permit me t takethsit position. 

Now, Imove. to dismiss the indictment on the follow-

• ing grounds: Pir at, ,that there is no "evidence in this 

 ea-se—t-o-erar obo Me 
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I claim under the authorities is ari accOmplide of the defend-. 

ant in this exime. Now,  I have submitted to your Honor 

the decisions in the People against Willard, 159 Appellate 

Division, and also 'the case of the People against Markus, 

which is in the  advance sheets  and which your Honor has 

bef ore you. In both- of -tho-se ba..ses the Appellate Division 

held this, that where it is made to appear upon a prosecu-
__ 
tion for the crime of receiving stolen property, that be-, 

fore the thief stole the property-he had arFagreement-with-

the receiver that he the thief should steal it for the 

purpose of_seling it to the receiver, and that he did 

steal it and then broughOt to the receiver and sold it 

to him that that makes the thief the accomplice of the 

receiver, and the rebeiver. the accomplice of the thief-. 

Now, of course, there can, be no dispute but if that 

is the law your Honor must be satisfied before you can 

put this defendant to a defense, that the People have 

corroborated t1T testimony of this accomplice. Now what 

testimony - is there to corroborate. Gischow was called, 

but he is an accomplice. He cannot corroborate his own 

accomplice. 

THE COURT; He knew nothing, as I under s tand 

ahout the tran-sact ion of March, 1915. 

MR KRESEL: Yes, he was the one, according to his 

own story, and according to Meyer's story who told this _ 

defendant that Meyer would bring this stuff in, and he 

told. Meyer to bring _it in. 
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THE COURT: But that referred to November. 

MR. KRESEL: That referred to all the subSeveruent 

transactions; your Honor admitted theti all upon the theory 

that they. were all pursuant. to a com..aon design. 
• 

-1COTR!V They were only intended to proTe that if 
- 

the People did prove he received stolen property on March 

12th, that. he received that with guilty knowledge of its 

character, are. with the guilty purpose of receiving it fe-

loniously. I do no titecall that Gischow knew anything 

about the tfansamtion of March 12th. 

ERESEL: He ,not specifically refer to that 

particular -transdation, but dotir Honor has not forgotten 

the testimony of Meyer, in Which Gischow agreed with him 

this morning. „ 

THE COIRT: But Gischow could not tell. Hp is charged 

with receiving stolen property on the 12th af March. Gischow 

did not mention March 12th .at all. 

MR. KRESEL: No. 

THE COURT: Then Gischow does not corroborate Meyer as 

to March 12th. It is only intended as corroboratfon of 

similar transact ions. 

MR. ICRESEL: Yes, therefore you and I agree thfit Gischow • 

does not corroborate. Ther ef ore, what other corroboration 

is there in the case% 

THE COURT: Gi sallow a not working for the company -

on March 12th, 

• ar 

*dit 
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ERESEL: He left them the previous November. Then 

what corroboration is there in the case? The only other 

witness.thait NUS called was this boy Meder who testified 
.v 

that on one occasion he saw•Meyer in •the place. 

• - 123, 

THE COIRT: well, that is no corroboration. 

' ,KRESEL: s ihat-this case, if I an right in my 

proposition; is absolutely destitute of any testimony cor-

roborating the testimony of the thief Meyer. 

THE COURT: As to what happened on the 12th of March, 

as to the actual receipt of property by the defendant on 

March 12th. 

MR. KRES: Not only as to the actual receipt, 

cause if you go with me to tly.je length of holding l as, 1,e° 

tend,,that there has got to be corroboration, the cor-

roboration has got to extend to evexr material element of 

the crime, namely, there has got to be corroboration that 

this property was stolen; there has got to be corroboration 

that, this property was received by tl-o defeniant„ and there 

has got to be corroboration that when he received it he 

knew it was stolen. Now, there is not a single word or 

line of testimony to corroborate the thief, even as to. the 

fact of stealing. Surely, if this man stole from t1V 

Bosch company, somebody from the Bosch Company would hive been 

here to say, "Yes we found things missing. There is not 

even corroboration of the larceny, mue4 less corroboration 

whether this, defendant received the property, or Whether 

• 

4Ntaitili* 
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he knew that the pr,operty was stolen. I submit to your 

Honor., you Will agree with me. I know yuu could not -help 

agreeing with me, you are fair minded, and your experience 

has shown you that testimony of that sort is most unre-

liable. You will agree with me that here is raised, a very 

—frirror-taestion-a.rid---that 1t_requires--y-crur----va7 refi1.   

consideration. Now, I leave that for the present. 

THE COT: I think you had better not leave that. 

If you cansatisfy me that the law requi-res corroboration 

of the thief's testimony I will dismiss the case. There •is 

no corroboration of his story that there was a larceny, R.Ln1 

this man received it -- the jury will have t -take-his-word-, 

for it. 

submi tted. 

MR. ERESEL: I also move to diemissthe indictment 

on the ground there isno proof that the Bosch Magneto 

company, charged in the indictment to be a corporation, is a 

'corporation. 

THE COURT: well will .allow him to prove thatif you 

press that. 

MR.KRESEL: I called the People's. attention o tha,t• 

so that they might supply it. 

THE COIRT: I think if you had. not called attention to 

it it would not be a very serious matter. It is suffi-

cient to prove that it is not his 'property. 



the Court of Appeals which held that lack of -15.r-tifif of that 

sort in a larceny indictment, which is similar to this, 

would be fatal. 

THE COURT: I think that decision was some time ago.  

. KRE.S10: No, I will.not' concede that it wits a 

corporation, and I will not consent that your Honor re-open 

the case for that, but I know that yaw. Honor has the power 

to do it and that you w 11 dolt. 

R. KRESEL: Now, I vant to call your Honor's a(tteiition 

to how this case differs .in the essentials  which .go t show" 

the usual criminal intent and knowledge that the property 

Was stolen, how this cliff rs-from the ordinaryôrimi.naI case. 

Your Honor has tried a great many of them, and when I was 

here in this office, that used to be one of the line er 

cases that vas usually thrown at me, and I have tried a 

great many. 

Usually you f 

ceiving stolen property the receipt'. of the props gret1 

at night. You will remember the only thing: t.4o4reyer 

said., that is, thb thief, would i8iCate at.aU 

that there was any secrecy, was when he first came in ifl 

November. 1914, and he sAid there was some boxes 01. 
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in the boxes. Your Honor did not quite get it. I,got 

what he said: There were several boxes and there was 

some space between two boxes, and that is where he slipped 

it in. But even then he testified that it was in the 

presence of a lady stenographer, ,or whoever she was. 

However, no goods were found in the possession of this 

defendant. Usually you have a case where they find 

property. There was no concealment of the goods; this was 

a very busy thoroughfare. The latest-time , 

that the thief said he ever was thenewas six o'clock at night. 

There was a lady working there all the time Who was always 

pre-Sent -there. There was no evidence that he- knew the -char 

acter of the thief. On the 'Contrary, as appears,,Gisahow 

was a friend a man that called at his house, a man to 

• whom he loaned money. 

TBE.COMT: You mean, there is no evidence other tharr•

 

. 

the evidence of the thieves themselves. • 

TAR. Exactly. 

THE COURT: This case turns on the testimony of two 

thieves,. 

satisfy 

the law, 

If the law reqUires more evidence, if you can 

me of that, I will dismiss it; but as I understand 

the thief and receiver are liot'accamplices. 

IVIR. 1CRESEL: In the ordinary case. 

THE COURT:. Nor in this case. 

TEE COLRT: This case i like the case where a pawn 
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broker, or other receiver says to a thief, "Bring in every-

thing you got." When the man came in and placed things 

on thecounter, he got his pay and went away without saying 

a word. - Here that pawnbroker,i-fit Weissberger was was 

held guilty, of receiving stolen property knowing it was 

stolen. He knew his customer was a burglar or a thief* 

and made an agreement to bring the property, and he asked 

no questions, but he was convicted- of criminally receiving 

stolen property, and conviction sustained. Of course, 

there was some corroboration there to show' that the 
- 

thief was in the place, but there was not any legal cor-

roboration required. That is a question for the jury._ 

NR.BRESELf Your Honor got the distinction that I 

tried to point out between that case and the case at Bart 

the two cases which you have before you. I shall make 

a further search of the authorities, and if I find anything 

- in addition to what I have submitted to your Honor, 

will submit it either tomorrow, or Monday morning. 

THE COIRT: One of the cases which you submitted seems 

to speak of two people who agreed to go and steal some-

thing and -bring it tp a receiver, and speaks a them as 

accomplices. Without knowing all the facts in that easel 

would not follow that case. These men here were thieves 

according to their own confession, Meyer and Gis.chow,, 

and they stole from Bosch, as they sai 

that defendant rould take ithatevr the 

n an un ers an ng 

stole. There was no 



agreement to steal any specified thing.-

. ICIESE1,1 No, your Honor, there is" where u_are 

wrong, and I will read to you from page 38of tiv testia 

-THE CO MT: 

in larceny. Be was tl receiver. As  to wha t weig,ht 

the jury will give tivir story, of course I 

those facts would not make the alleged receiver the 

complice of thealleged thief. 

11, I have submitted the  att 

if I findany-thing in addi 

between the thief ard tl7s. receiver; tat line mar 'be 

more or less indistinct in certain cases, but it lira; 

Intended that this man should steal himself Re iS charge 

with being an ordinary fence had the thieVes going 

outandbringing the stuff to him If corroboration 'at 
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that he received anything on the 12th of March. 

I. KRESEL: Or that the property was stolen. 

TIM COURT: or, that the property was stolen, or that 

there was any transaction on that day  The existence of 

the otheralleged crimes do not prove. that. They are not 

inteiided: to prove that; m.e-r eiy intended- to 

prove that if he did receive property on the 12th of March, 

why he rece-i-v-e-d it feloniously, with guilty knowledge of 

its character, receiving it as stolen property, knowing 

it to have been stolen. That is all that is offered for. 

ERESEL: That is. all I have to Ele4Y• 

McCORLUCK: I have nothing to say at all. 

°THE COURT: If' you have any authorities, Mr. McCor-

/nick you had better submit tIrm. 

. McCORMICK: I would like to submit =umber of 

authorities. 

.(The Court takes a recess until 1030 a. m., Monday 

October 4th, in Part III 

5, 



THE PEOPLE vs . BECBT. 

New _York, October .4th, 1915. 

TRIAL CONTINUED. 

THE COURT: I have considered your _motion, Mr. Kresel, 

- and I will deny your motion. 

MR. KRESEL: I take an exception. 

MR. KRESEL: Did your Honor consider the .ground that 

I urged with reference to the evidence showing that if the 

defendant is guilty at all, he is guilty of larceny, and 

not of criminally receiving? 

THE COURT: I have considered all the points you. have ' 

raised. 

MR. SEL:- That point was not especially raised 

my motion but I did put it in my memorandum 

THE COURT: Yes and it was discussed from time to. time 

during the trial. 

•MR. ICRESEL: In order that the record might be clear 

I may state that another ground for moving to dismiss, and 

directing an acquittal is that. the evidence phows that  the  

defendant was 'a principal in the larceny, and that therefore 

under the cases hecould not be convicted of criminally 

receiving stolen property: 

THE COURT: I think under the evidence in this case 

the def endant may be vomv.-i-Cted of the crime charged in the 

'indictment notwithstanding in one aspect of the case he 
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might be Viewed as a- constructive principal q., the larceny.. 

R.XRESEL: Your Honor denies my motion? 

THE COURT: Yes. 
' 

MR. ERESEI: I now thove to strike out -*the 'testimony 

of the witness Poole, the alleged expert, upon the-ground 

that that testimony was. inadmissible in that the defendant 

-waaiiot properly qualified, and upon cross. examination _ _ 

showed that he was not testifying as to the market value 

of the property. 

THE COURT: Well, he testified later that he had 

eight salesmen under him, and he.knew the prices and - 

that he had charge of t1i5 sales department, and under those 

circumstances I think his testimony may be admissible. 

It is foithe j 

his testimony. I will deny-that motion. 

MR. KRESEL: Exception. 

THE COUil: I do not think the question of value is of 

y to say how much weight they will give 

much importance in this case any how. 

MR. KRE,SEL: Then I am rcady to proceed withmy defense. 

(Mr. Kresel opens to the jury.) 

ALEXA .N DER HECH P, (854 Intervale avenue, Bronx), 

the defendant, called as a witness -in his own behalf, testi.. 

fied as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR KRESEL: 

Q How old are you?. A Thirty-four. 

.1 



Q- Are you married? A Yes, sir, two children. 

Q What is your occupation? 'A Buying and deillirig 
• 

ing magnetos. 

. Q -Where were you born? A In Hungary, Budapest. 

Q When did you come to this country? A Fourteen years ago. - 

Q, What was your business abroad? A Instrument maker. 

When you came here about fourteen_years ago* when did you  

first go to work? A I worked by the New.Tork: Telephone Company. 

Q. As what? A As an instrument maker. 

Q When you say "instrument maker" what do you mean by that? 

A. I was engaged by the New York Telephone company and they re-

paired telephones and stations like Plaza and Harlem, station, 

houses,' and I ectifip-ped.- their .station houses with instruments,  

and switchboards, like the operators use, and so forth. 

Q How 1 ng were you working for the New York Telephone qpra-

pany? A About eighteen months. 

Q Well, with whom did you work after that? A Then 

Kansas City with the southern Pacific -Company. 

Q The Southern Pacific Railroad com-pany? A Yes. 
• . , 

Q A&-what- -did you-work .,there, with the southern Pacific? 

A As•machini s t 

Q. For how long a time were you there? A A period 

• years. 
• Q Then where did you work? A Then I come back to New York 

City, and then I worked by the Westinghouse leotrict Manufacturing 

Company. 



Q As what? A As instrumen t maler again. 

Q How long did you work for the Westinghouse? A Two and a 

half years. 

Q Have you told us how long you worked for them? A Two 

• and a half years. • 

Q After leavingthe Westinghouse Company where did you go 

_ to work? A_ After I left the Westinghouse I worked for the Zones 

Spedometer Company. 

Q, Doing what? A Repairing spedometers on automobiles. 

Q How long did you work for them? A I worked for them for 

a period of three years. 

repairing taximeters. I worked about a year and a ha,1; they 

were sat sf ied and they  made me a foreman there, and I. stayed 

there about two and a half or three *years with the American 

Taximeter Company. 

Q, When did you first taketip the business of repairing or 

dealing in magnetos? A In 1911. 

Q, Where did you learn the bdsiness? A_. I learned it by the 

'Eiseman Magneto company. 

' Q When you saw E iseman Magneto Company do you mean the concern 

that manufactures the magenta called the Eiseman Magneto?, 

A Yes. s. 



How long did you stay with the Eisemann Magneto Company? 

A I stayed with then about eight weeks. 4' 

Q What were you doing there? A . They put me in every de-

partment to learn the business. 

Q What was the idea of that? A They wanted to make me their 

representative to Detroit. 

Q Did you get a salary while you were there? A Yes, sir. 

Q While you were working for the Eisemann Magneto Company 

did you meet this*man Gishow, who testified here? A Yes, sir, 

• pany to take their Detroit Agency? A Yes, sir, that is why I 

went there. 

Q Did you perfect the arrangement? Did you finally conclude 

it? A No sir, it was not finished before I left the place. 

They said I should work there and after, they see what kind of 

an arrangement they Make with me when I am through. 

Q Well when you were through with your apprenticeship did 

you make the arrangement or not? A No sir, I left. 

Then what did you do? A Then I started in myself. 

Q At first how .did you start? A At first I 110.nt around 

'c,etween 1,eople'and 6v2 Ty t13 e I:6yt ì maLrleto I took-it Ilame an 

it. 

Q -You ,,-,•ork tJ,... .1..!• ? A Yt: s  I fJxed"Ll. 



You say this ',Via 8 -71-91r. What pa,r t .pf' :1911? A It was 

aouu either July, or August. 

Q When you left the Eisemann? A Yes. 

Q- So you first -started to Work on Magnetos at your 'house. — 

d w.hen, did you first open a place of business outside of 

your house? A I took a little place in 1612 Broadway, .Just a• 

part of "a store, in 1911, September, around september. 

Q You say you leased a part of the store? A Yes. 

Q Where was it? A 1612 Broadway. 

Q Whose, store was this? Who had the lease? A Mr. Sanders. 

A man named sanders? A Yes. 

Q Bides Sanders and yourself was there anybody else 

that occupied that store? A Yes, sir, that was a man named 

about tenimOnths. 

-"4 

Q The landlord wanted to raise the rent and you moved•out? 

A We moved out, all of us. 
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business did you do there? A I repaired magnetos, ;bougiit magnetos 

and sold them. 
^ f I 

• Q When you say you bought magnetos did you buy new ones or 
4. 

o-Id-onesr A Ti bought new -0 nes and-old-one-as._ 

Q And you repaired them? A Yes. 

Q---.While you were at 1612 Broadway, during those months 
• 

did you see Gishow? A No, sir. 

Q Did you have any dealings with him? A No, sir. 

Q Did you hear from him at all? A N 

Q When was it you moved from 1612 Broadwayr-A It was 

around May, either April or May, 1912. 

Q And to what- place adid you then move? A I moved into a , 

larger place, 230 West 49th street. 

•sirs 

Q Is that the place where you have been since? A Yes. 

Q 230 West 49th street? A Yes. 

Q You have beenthere since April or May, 1911? A Yes. 

Q, Did you take a lease yotraelf then? A Yes, sir, I was 
1 

the lessee then. 

Q Did you take Lodwin in with yox? A Yes. 

Q, Has he since moved? A Yes. 

Q You now occupy the whole place for your own business? 

A Yes. 

While vigs) are on that where is this West 49th street place? 

Between Broadway and Eighth avenue. 

Q I it upon the street.? A It is upon the- street., 

Q Is that store_ on a, level with the sidewalk or below or 
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' -above? A Below;" :you have to go three steps down. 

Q It is a little lower than the sidewalk? A. Yes. 

dan. the whole Place be 'seen from the sidewalk? A Yea 

Q Is there a big show window theTh1AYesir--. 

Q. Haw is this store divided, if at all? A They 'got a big 

door there, and you g4n, and you come rAght in the off ice. 

After that there is gates around and you go in the shdp. 

Q You have a _shop behind the selling place of the store? 

A Yes. 

Q Have you machinery in that shop/ A Yes sir. 
. _ 

Q Has your business increased right .along? A Yes-. 

Q Have you Veen' doing a good buainess?--A Yes.' 

Q Have you ever had any trouble before this? A. Never in my 

life. 

Q Never been charged with any crime? A No. 

Q Have you ever been convicted of any crime? A- No, 

Q Either in Hungary or here? A No sir. 

sir. 

Q Have you had a clean record up to this time?.* Yes 

Q Now, when did you next meet Gishow- after you left Rise.• 

=can' 8 ? A I met Gishow the latter part of 1912 around Septem.-

ber. 

Q You Cannot tell the exact date? A No, sir. 

Q Whore did you .meet him?. A I met him at IV place 240 West. 

49th street. 

Did you send for him? A No., 

Q Dif you know he was comilv? A o, air. 
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Q, When he came in did you have a talk with him? A Yes, sir. 

Q Can you recall the exact words that he said or that you 

said? A Yes. 

Q What di d he say? A—He said he was aWfUlly suziPiised. 

said to me, "How do you do? I am awfully surprised to see you; 

I thought you were in Detroit." I said, "I didn't go to Detroit, 

because ,I could not come to an understanding with the Eisemann. 

Magneto Company. I started --in business myself." 

Q• What else? A Then he said, ."What are you doing?" I said, 

"Well, I repair magnetos; I buy and sell magnetos." 

Q What did he say? A Then he said, "If you need any help, 

Mr.'Hecht, I 'could help you out .nights when I am through." 

said "All right, I am just as pleased. .If I am bItsy you cart 

come around, and if I get something I let you repair, t 

Q, Did he do any work right away for you. then? A Yes,- sir. 

Q That very day? A Not that very day, not the same day. 

Q Did he subsequently come? A He cameall the time. 

Q i Did he work n your place? A Yes, sir. 

Q-- Did you pdy-,-him_ tor _it.T_A._._;Yekv_sir. 

Q That inagnetos would he repair for you? A He repaired 

Bosch magnetos - all kinds. Every magneto that came in, 

everything that came in he repaired it, only when I had some-

thing left there for him. 
• 

Q• Did you have other help- there? A I had a little b 

Meder • 

Q Did you have any other mechaniqe? A That time, no. 
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didn't have any. 

,R, - Have, you now? A I got now. 

Q In 1912 or 1913 did you do your own repairing? A Yes, sir. 

Did_ Gishow help you _fr omt_ime to   

• Q Did yOu pay him for it? A Yes, sir. 

On an-average,Mr. Hecht what di d_yo uu use to get f o'r re. 

pairing magnetos? A Around ten dollars, eight dollars. 

Q What would you pay Gishow for his work if he repaired one? 

A I paid him about four or five dollars. 

Did you ever have any talk with Gishow about Bosch parts? 

Yes, sir. 
- 

- Did you know, that he was ww(i rking for, the Bbadh Company?. 

res, he told me he got a high position 'there. 
oct 

Q What did he tell you his position wits? A He said he is a 

foreman there in the instrumental department. 

Q, Did he tell you whether he has got a place in the office? 

A Be said, "Everything is free for him he could go anywhere in 

the office or even in the president's room. 

Q Did he say what his salary was? A Yes, he told me about 
_  • . 

what he was getting 

Q What did he tell you he was getting? A He said he gets 

about twenty-two dollars and fifty cents a week* 

Q What talk did you have with him about parts? A He asked' 

me where I bought 'my parts. I. told him it depends what land of 

magnetos I . got in. uppo se g bur=b3r----th 

Bosch Magneto Conlparty. Then * asked me. much discount I 

• 

e • 
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ould et .a better dis-

count for me. I asked him 'Hcw much youget for me?" Be said 

could 1/3". I said, "All right and I tell you what. 

riieed. L liave some magnetos, a:1-d 1--to-lehim I need some 

parts, and he brough it -along. 

How many times did you buy any r ts frcnn Gis A Only 

once. 

it now 

you remember what they we 

Q:Wha were 

plate andone 

tiom,him 

? A es could remnber 

rt . 

A It was two breakersnd one dtributor 

e abaft. That is exactly what I bough 

Have you a magneto here? A Yes, sir. 

Let us have it. A (Witness produces a D. R. 

Q Is this a magneto, Mr. Hecht? A Yes, 

o. 

Q Please come down here and tell this jury 

black iron part on top? A These are magnets 

Q stiow than the distribute plate? A This 

ndicating• red rubber pla 

Where. is the  breaker? A That is the breaker 
- 

Le have the other one. A Here (showing other o 

q Take the'distribute plat A That is he -distributer. 

te (indicating). 

he ohaf t, the,armature 
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• tur es.„shaf t ( indicating ) 

Q Now., show us thea armature? -A. This is the armature (in-

- 

Q- You say you bought from Gishow a breaker, a distributer 

plate and a shaft? A Yes, sir. 

Q -How much did you pay? A I paid twelve dollars. 

Q Is this the check by which you paid him (showing defendant' EJ 

D 

Exhibit 2 in evidence)? A Yes, sir. 

Q Now, after—buying those things -from Gishow did 'you again 

talk with him abou-t buying Bosch- parts? A Yes sir. 

Q, • . What was said? A Gishow came in. •I could not recollect 

150 said "Mr. Hecht, I --could not get these discounts that 

I thought I could. I thought '1 get 33 and I could not get any,, 

33 discount off"_. 

Q Then di d you ask laiM how much he could get? A He saiVIIThe 

only thing I get is 25.0 I told him "Well, I bought 20 off and. 

I might as well buy from the Bosch Magneto, and I could buy at 

any time I want to. 

Bes-ide-s- working _fOr you did_ Gishow also work f or himself 

in your place? A Yes, sir. He done some work. 

Q What work? A He made a duplex coil and then be made some 

lamp for some concern', and then he made an apparatus, testing 

apparatus, and so forth. 

Q Did he use your machinery for that purpose? A Yes. 

Q Did he pay yo u for it? A No, sir. 

Q You allowed him to use it? A Yes, my Machinery and tools. 
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Q some time along the end of 1914 did you have a little 

d•isagreement with Brother Gishow? A Yes. 

Q What was it about? A Mr. Gishow came and said he took 

• two weeks vacation from the Bosch Magneto Company. I asked for 

what purpose. - He said he got some new patent, what he copied, 

he -wants to finish that, and try it 4.n my place,, and I should 

allow him -to use my machinery. I said, "All right, go ahead 

and do it." 

five or six 

• 

Finally I seen Mr. Gishow was working there about 

days, he brought all his lunch along and eat hi 

lunch and kept on interfering with my mechanics. .Then .X. told 

him,"Mr. Gishow, if you want to do your work, do it, but leave 

My people alone." "And do not leave my machinery running, be-

cause that 'costs me money Then he got sore and packed up 

his tools and walked out, and I didn't see him since. 

Q Now, you say you did not see him since: do you really 

mean tha.t? A No, I mean since I wrote him. 
. ^ 

Q You wrote him, did yo v? A- Yes , si r. 

Q This letter of February 27th in evidence here? A Yes. 

Q Did he make any response t ,tha,t letter.? A. Yes, he wrote 

me back, or,he called back, I don't know -exactly but he came in 

My place and I seen him. 

Q So he kept away how long, three or four months? A Yes sir.. 

Q When he cane back what did you say to: him? A I asked him, 

"Mr. ,Gishow, you received my letter?" HO said "Yes." Then .he 

 ked-me—wha-t—I want. I told him I know a mechanic , there and 

he leaves my place "And I like to get you, you should work for 

, 
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me." Then I offered him 05 salary and two per cent for the 

business. Then he said he is sorry that he 'just left the Eise-

mann Company and goes back to the Bosch Company. He could- not . 

accept my proposition, butmight later on. He said he gets a 

good position by the Bosch Magneto company, and that is why he 
.v,er 

could not take my proposition.• 

Q" Did -he—tell ___y_ou_what -position he was going to have at 

that time with the Bosch -company? A Yes, he said he 'Would Ile 

in charge of the lighting and starting outfits, because the -

Bosch Company.Tbdught some company up with some new device, some 

new lighting outfit the Bosch Company bought out andthey wanted 
- k 

to make Gishow the head man of this department. 

•Q After you resumed relations with Gishow, after you wrote 

him this letter of February 27th, did you again become friendly? 

A Yes, he always came in my place again. 

Q. -Did he resume his visits to your place? A Yes. 

Q And do any further work for you? A Yes. 

Q He resumed doing odd jobs for you? A Yes, sir. 

Q, How long  did he continue to work for you; -when was th 

last time that he worked for you? A About in 1915 since April. 

Q Did you then have any trouble with him? A No, sir. 

Q Can you tell-this jury any reason Why he should come here 

and testify against 'you? A Well, because Gishow told Me that 

the District Attorney told him that he should tell everything; 

nothing will happen to him but 'the District Attorney wants to 

put me away. 
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Q Did .Gishow tell you that he was told by the District at- - 

torney that you were the one • that was. wanted, and he would 

SoOtt- free? 

Q How friendly were you with Gishow; was it justthe rela--

tionship of employer and employee, or were, you friendly? A No, 

I could call him my beet friend. 

Q Did be com.e to your house.? A Yes, with As wife. 

•Q He visited at yair house? A Yes. 

Q Did you consider him one of yo-ur firneds? A Yes, Itpok 

him out, even for automobile rides. 

Q. Did you loan him -money? A I loaned him $40. 

Q Did he pay it  back? A Yes sir. 

Q Now, you have seen this man Meyer who testified? A 

Q When did you first see him? A I saw him about 1915. 

Q About when? A About January. 

Q Of this year? A Of this year. 

Q By the way, under what name are you conducting your busi-

ness? A I am conducting my business under "Hecht's Magneto 

• Exchange, Incorporated." 
•.• 

Q Hecht Magneto company? A Yes, it is a corporation. 

Q, When was that incorporated? A.‘ That was incorporated 1914,, 

November. 

•Q, Upto 

A. S. HeCht. 

that time under what name .had you done Your business? 

..,1•0•••••491.661   

Q Your own name? A Yes. 

Q You say you first saw Meyer the beginning of this year 

A 1915. 

- 



145_ 
Q 'Where did yau see hid? A I 'seen him in my place, MD 

West 49th street. 

Q Did you send for him? A No.. 

Q Did--you know - him --befor'e -he came? A:- No , .1 never seen -h 

Q Had you ever heard of him before? A No, sir. 

Q HaMishow told you anything about a man named Meyer? 
- 

A -Yes; h to ld me, he said tha-t-he got a -friend 1/.---i-e'i—'er--W1ei-repairs 

:,magne t08.• 
- 

Q When this man,Meyer came in what did he say toyou7 A MT. 

Meyer said we should get some parts 'where he fixed up magnetos 

before; and these parts are left over and he likes to sell them 

to Ille 

Q Did you ask' him what his name Was?A I did not think it 

was necessary because he said he got some parts and Gischow sent . 

him. there... 

Q Then he told you. Githow sent him? A Yes.-
. . 

. Then did he  tell you, or . did you ask him What his name 

was? A 'Yes, I told him Mho are yoilq" He said, "I am Mr • meyor4 Ta/ 

Q Then you knew who he was? A Yes.o, Then I know it va,s 

Mr. Meyer. I: didnot ask 'him any'further". 

Q Did you 

• did. 

Q What parts were they and how•much did you pay? A I bought 

two breakers D. U., four breakers similar to what I showed you 

buy any parts from him -at that time? A Yes, 

gentlemen, and I think I bought a distributer plate, end I bought 

a shaft. 

Egoletz 
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,Q How much did you pay him? A I paid him eight dollars. 

Q Do you remember the exact date in January when you bought 

that? -A I didn't remember it before, but I remember now. 

Q How do you reinember it now? A Because I looked up my 

book. 

Q Is this the book you arel,speaking of handing book t 

witness)? A Yes, sir. 

Q, What book is •that? A This  is the cash book. 

Q Cash book of What? .Hecht Magneto Exchange. -

Q Show me the entry you have referred us to? A Here, this 

is it. (Witness points to entry_ n page 7 under date of january 

9th 1915) "Parts 8." 

Now, how do you know, Mr. Hecht, that that entry refers to the 

purchase of the parts from Mr. Meyer? k- I know:it exactly* 

because this company was incorporated, and I done, only this -

one purchase in January month, and I didn't buy no parts only 
1 

from Mr. Meyer: 

Q That is the  only $8 entry that you find under date 

Janudrr A Ye'd  

Q You know it was january? A Yes. 

Q, Were there occasions when you bought parts from people 

that came into your place of business, I mean over the -counter? 

A Yes, sir. 

Q And Were those entered into your book as parts? -A Yes. 

Who kept this book? A Our bookkeeper. 

What is her name? A Miss Case., 
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Q After you bought these parts from Meyer, when was, the 

next time you saw him? A I saw him about the latter part of 

March, 1915. 

Q -Where? A - In 23o_West 49th. istreet, in riy, place. 

Q What did he say there? A He came in and he wanted to 

• sell me some parts agai.n.... 

Q Did you busi—t-from.? A- I did not. 

Q What did you say to him when he wanted to sell you some 

more parts? A I told hiM I got a new 'company, I•indorporated a 

new concern, I don't want no parts. because I am making then up 

ourselves and,it—co-sts-me much cheaper than—I- payyou. 

4:1 Then did he leave?. A' Yes, he left My place. 

Q-' What concern had .you reference to? A To the Magneto 

.parts Company, that we incorporated. 

Q When did you incorporate the Magneto Parts Company? A In 

1914 in November. 

Q were you one of the incorporators that ti-Me? A Yes, 

was the president. 

Q Were you the originator of it? A Yes, sir. 

Q I show °You this paper and ask you whether or not that is 

a certified copy of the certificate of incorVoraitiora of .the 

Magneto Parts Company? A Yes, sir the original, paper. 

TAR ZRESEL: offer this in evidence. 

(Marked Defendant's Exhibit 11 in evidence. 

Q Nvvr,--uuttitt—ro-cr---b y und -d.Ld yuu.buy. pait frornt. 

neto Parts Company very cheap? -A Yes 
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Q Did you have a-ay -arrangement with them for tha t purpose? 

A Yes, sir, I got a contract with  them t get fifty off froM 

the purchase price. 

_ Q Fifty per cent off? A Yes from the purcliaie priCe. 

Q And is this the contract? A Yes. 

MR. ERESL: I offer it in evidence. 

• No objection. 

(Paper marked Defendant's Exhibit 12 in evidence. 

Q Who were Emil Loy-and Leo L. Loy? A They are the owners 

at the present time of the Magneto Parts Company. 

Q• Were they -the incorporators with you? A Yes sir. 

Q; Now, since the first .of Var"ch, about the fret of March

of this year, have you been buying your parts from the magneto 

parts Company? A Yes, sir. 

Q, Have you been getting fifty per cent off the list price? 

A Yes, 

•Q Have you been getting Bosch parts from them? A From the 

Magneto Parts Company, yes, exactly the same 'thing that the Bosch 

Company sells met 

Q In other words, the Magneto Parts Company manufactures 

interchangeable parts for Bosch Magnetos? A Bosch Magnetos* 

Q And is this the book which I now show you of, the Magner 

to Parts Company, the book describing the parts that they maw -

facture? A Yes, sir, that is exactly the,same as the Bosch. 

KRISEL: I offer it in evidence. 

..MoCORIAICK: I object to that. 



THE COURT: when was it published. 

BY NR. KRESE1: 

Q When was it published? A. t was published March lst: 

What year? A 19159 this year., 

-TBR COURT: Allowed. — 

(Book marked in evidence as Defendant's Exhibit 15. 

toe, you testified that you bought from' the Bosch Compan.y parts 

as you needed them,. is that right? A Yes, sir.. 

Q You say you got twenty per cent off, did. you? A Twenty 

per ce,/yb off by the Bosch Company. 

Now, here are four bundles of bills which were marked 

Defendant's—Exhibit 6 for identification, without encumbering 

the record, Mr. Hecht, I want to ask you whether those are bills 

for parts that yo bought for the Bosch Company? A Yes, they 

are. the same- bills. 

Q How did you pay, cash? A paid cash. 

Q Did you buy from the Bosch Company any contact breakers? 

A Yes, sir. 

Q, Did you buy from the Bosch company distributer plates? 

A Yes, sir. 

Q • Did you pay them their list price, less t,Fent er cent 

A Less twenty per cent 

 Q, Por__inF4tirc.e.,  in ,the  year 1q14 haw_many_stistribtaargi 

did you buy from the Bosch Company? A I have to look tha t up. 

(Looking at paper) I bought around fifty. 



Q Fifty. distributer „ plates? A Yes, sir. 

Q You say you bought colitact breakers? A Contact breakers 

• also. 

R, 

parts; I made some of then up myself. 

- just take _that contact --bre_alcer, will you? You say_ycLas_i 

Did yoll buy the .parts for contact breakers? A I bought 

paid how much. to Meyer for the two contact breakers? A For 

two contact breakers, one condenser and one shaft I paid him 

$8. 

Q. What did you pay him for the contact breakers each? A $2.60 

kind of contact breakers were they? A Tlry were D.. U - 

Q Is that the kind you have now in your hand? A No, that is 

D-4. It is on tiv same Principle, 

Q Did you make up a D. U.-4 contact breaker? A Yes, sir. 

Q I show you defendant's Exhibit 7 for identification which 

Mr. Poole testified was the Bosch contact breaker: is that all 

Bosch contact breaker? A No, sir. 

Q Take it apart, if you will, and show the jury which-are 

Bosch parts and where tile other parts came from? A I am sorry 

I haven't got a little screw driver to take it apart. 

Well, use a knife. A I cannot take it apart. 

Q Well, show the jury which parts are Bosch parts aid which 

are --rrat?  

111R. ItioCORMICK: I object to this. t does not make 



• any difference which parts are Bosch parts or not. 

THE COURT: Allowed. 

,A This is Bosch, this little brass thing, this is Bosch only,. 

also this lever. ,Thase three items are Bosch Company. 

Q Where were the .other parts bought from? A Those platinum 
  _ 

points I, bought those from. those from the Commercial Research 

Company and also from the American 'Platinum Works company. 

Q How much did you pay for those to the Commercial Research 

company? A 41-1/2 cents. 

Q Did you get bills for that? A Yes, sir. 

Q Look at this one for instance  February 1915 is that 

a bill for platinum points from t1B Commercial Research Company? 

A -This—is a bill from ths Commercial Research company. 

Q For what? A For platinum points. 

Q How many? A 100. 

Q At what rate? A At 41-1/2 cents. 
, 

IQIR.ERESEL: I offer this bill in evidence. 

.vant.' 

THE COURT: Objection sustained. 

• ERESEL: Does your Honor rule I cannot show the 

jury what it costs to make up one of these, and where he 

- bought it from. I want to p.ruve that this man bought 

 arttules WITI 113 con ac •re er a a 
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which it is alleged he paid to Weyer was not a low price. 

I mixt to show what it costs to Make up a new one like that. 

• THE "COURT: I will allow it for that purpose. 

(Narked .Def endant t s Exhibit 14 in. evidence.) 

Q Take up that contact breaker again, what did you pay to the 

Bosch Company for the three parts that you say are Bosch parts 
_ 

that you bought from the Bosch? A 1 paid for this contact 

breaker, lever, D. U.-4, $1.05, one contact breaker block 18 

cents, and one brass disc 78 cents. 

Q •Is this a bill for it? A Yes, sir, less twenty-off. 

Q Did you get your twenty off? A Yes, sir. 

Q so that the net amount ,of those three parts costs you how 

much? A *1.61. 

MR. DIESEL: I offer those in evidence. 

McCORMICK: I object to that as immaterial and 

irrelevant. . 

THE COURT: ,Allowed for the same purpose. 

(Paper marked pef endan s Exhibit 15 in evidence.) 

Q, „so_ that in order_to---ma-ke—up -that break-er you ptd Vir-•-tho 

three parts to the Bosch Company $1.61? A Yes, sir. 

Q How many platinura points are there? A Two. 

Q Those cost you how much? A 41-1/2 cents each. 

Q That is 83 cents? ,A Yes. 

Q What other parts go to make  up that breaker? A  Well,  

ther e .,„is a little rubber insulit ions 

(t. How much is that worth? A 1-1/2 cents. They are worth 
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3 cents less 50. 

Q\ You got them from What Company, Magneto parts Company? 

The insulation 3 cents? A Yes. 

Apy:springs? A ents each. 

Q, How many_spr-ings?-A-----3__pairs• _ 

Q That cost you 9 cents? A Less 50. 

Q We will come to that: 3 springs list price 9 cents? 

Yes. 

One insulation plate? A Yes. 

Q Any bushings? A Yes, o-ne bushing 3 cents. 

Q Any screws? A Yes, three.' 

Q How much? A 9 cents for three.-. 

Q Now, the total of all those parts is 21 cents? A Yes. 

Q And you got 50 per cent off? A Yes.. 

Q Therefore those cost you from the Magneto Par s-Gompa.ny 

how much? A 10-1/2 cents or 11 cents,. 

Q. 
01.• • 

What else is there? A Ground brush. 
• 

-Where- -di d yo-u buy them -from-? A ---Mitzheir;;IWnWMan—th--- ufacturing 

Company. 

Q How much. ith that worth? A 2-1/2 cents. 

What is the total that it cost you to make up t 

$2.57. 

It cast you that? A Yes. 

thatjoesriot include :.futai 
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Q So that the breaker you paid Meyers *2.50 for buying 

from the Magneto Parts Company, and getting your discount* 50 0 

er cent„off, , you can  Make it up for *2.57? A Yes. 

Q; And you did make it up? A Yes. 

Q When you bought these parts from Meyer. in January of this 

year, did you know that they were.- stolen? A No, sir; of course 

 I didn't know it otherwise I di clatt buy it from him. 

.Q Did you believe that they were parts that he had left- over 

from fixing magnetos? A Yes, sir. 

Q Did you believe what he told you that he was a friend of 

Gischow?' A -Yes,  

Q Did youbelie-ve that  Gischow would send anybody with 
• 

stolen 'goods to ,you? A No, I would not, believe that from Gischow 

at all, 

Q Is this Magneto Parts company the only concern that is a 

rival of the Bosch Magneto company', in the manufatture of Bosch 

parts? A It is the only concern in this country. 

Did you have any talk with Mr . Poole this expert who 

appeared here abbut the Magneto Parts Company?  A Yeet3. 

Q. When? A That  was about the last year, 1914 

Q. Was that before the Magneto Parts company was organized? 

Yes; sir. 

Tell us what you said and what, he said? A I made out an 

order for about $20-Wworth of parts to the Bosch Magneto 

Company. They refused to give it to me, because the Bosch Company 

always was a,gainist me. They refused to give me -those parts* 



I told them, 

thOse parts, 

the parts. 

said-, "Lis ten , 
- 

'go and take' up 

Mr. Poole 

a company 
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, if you don't give me 

myself, and I sell you 

sell parts. of the Bosch Company much cheaper than 

I buy from you". then he laughed.. Then I walked out. 

could not d.o 'anything because they refused to give me the parts. 

• Then I put up my money tor-make a corpotation, to make up a 

iksines-si-- the scune----bu-si-ness--like 

- did it and since that time the Boech Company is always against 

me. 

Q You were indicted on this cha:rge by the Grand 31.3ry, weren't 

you? A I was. 

Q Didyou have any opportunity to Appear there and tell your 

side of the story? A No, sir; they had indicted me without 

any hearing from my side. 

Q. Are y9u a citizen? -A Yes, sir. 

Q Do you deal with reputable houses? A Yes. 

CI Tell the jury some of the houses you deal with? A I 

deal one of the most reputable houses in New York city. for 

- instance, the Automobile Club- -of America, and I deal with th,9, 

Locomobile company and I deal with the City, and I deal with the 

Erankfin Automobile, the Adams Express Company, and Burns Bros.., 

the coalman. 

7th,n you say .you are dealing with tlem, what dl youmean? 

that they got. 

Q Did you buy' these. 

• 



1915, he met you at Broadway and 50th street and-he showed you 

some parts, and that you and he agreed to pay him $8, and that 

you took them and told him you did not have the money, and he 

aer ound t he next dy and thathe- "a"-ance ar ound t he next 

-day, 'and that -you told him you would give him only five dollars, 

and that thenhe got mad, and took his parts back; _did you hear 

(1 Is there any truth in that? A No, sir, 

Q Now, he parts that he said he offered to sell you for 

were 5 breakers, one distributer plate and one condenser, do you 

understand me? A Yes, sir. 

Q Now, according to the evidence of Mr. Poä.le, the 5 contact 

breakers are worth at 4-A, $24 c-ondensof-iiirTiorth 

a distributer plate was worth $6.-40, that would make $32.80 

worth of stuff. Now,. Meyer said that for that $32.80 worth of 

stuff you would not even give him-eight dol,lars, is there any 
A 

fifth -in that? A No, sir. 

Q. If you had been buying stolen goods and knew they were 

and Meyer bad offered you $32.80 worth of stuff for 

wouldn't you have grabbed it? A I should say .I wold, of 

course I would. 

Gischow testified that he sold you on several cc-

parts he could not specify when, and he could not 

what parts; did you buy any other arts from Gisc 
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except on the one occasion when you bought $12 worth from him? 

No, I didnot. 

Q Gischow testified that you had a talk with him on the 24th 

of April of this year, in which you paid me the compliment and 

said that I was the best criminal lawyer in the City, and that he 

should—be :-car-efill-, and that  ng nothi w-o-ad. happen to you a dillriim; _ , . 

did you have any such talk? A No sir. Not regarding this thi.,n! 

.QQ. Asa matter of fact, on tiv 24th of April, 1915 was I 

your lawyer? A No, sir you were not enge,ged by me, becaUse 

I did not need any. 

Q Meyer, testified that on the 27th of February,. 1915 you 

told him to go to the Bosch Company and steal breakers and con-

densers and distributer plates and bring them to him and that -No.. 

you would buy then from him. •Did.you have any such conversation? 

A No, sir. 

Q Did you know that he was stealing? A No, sir, I did not.,_ 

Q Did you have any dealings with him on the 27th of February 

of this year at all? A No, sir. 

you met him; you told him to go to a saloon and that you would 

.meet him there at 3 o'clock, and that you would pay him 35 for 

certain parts. that he had there; now, did you meet him on the - 

27th of February at all? A I did not. 

Q  

Q Did you offer to meet him in .the saloon? A No, 

He said that you did not meet (.11.1m in the saloon, but that 

you -told  him to deliver the stuff to a; man named,Husor; did you , 



• Q Did you buy any $35 purchase from him? A No. -

Q Is your book here and have you looked through it and can 

you find any record of any $35 p-urchase? A I could not. 

Q Is the District Attoney perfectly welcome to examine that 

- 50 per cent in the winter of .1915? A Yes, sir. 

Look at these bills you brought yourselr into this 

court roam? A Yes. 

Q Those are the bills of goods that you bought from the 

Bosch Magneto Company? A Yes. 

Q. In the )month of January; February and March 1915? A .Yes sir. 

You didn't get 50 per centpsdoun:t on those- traactions, 

iid 3W ii? Ip Sir* 

.Now, if you co uld buy Bosch parts .from another company .at-

a discount of 50 per cent, Why did you buy those goods from 

the Bosch- Company? A Because :this. time the Magneto PeZte COmP8117 

was riot existing. The Magneto Parts Company was existing 

March 1st. 

• 
Q When was it organized? A It organized in 1914. 

4 

When were you first able to purchase Bosch Parts- at a die,-
' " 

count of 50 per cent from some other company than the Bosch?' 
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From ti'. -Magneto Parts Company, March-1st, 191-516--

Q You went  right on buying from the Bosch Company, to 

June 1915. Do not those bills run to June? A No, I don 

see any, - yes, there are some. 
_ 

Q How much discount were you allowed on those transa 

tions? A. Twenty off. 

_So still you say you could buy all those things from 

another magneto company, and you went right on buying at -20 

per cent discount from ti Bosaillagneto Company, didn't you? 

I didn* teay" that. 

Q The bills show it? .A Yes, but I want parts I bought 

by the Magneto Parts company; 

Q You are an expert on magnetos • are. you not? A Yes. 

Q Do you know the value of magneto parts? A I do. 

Q,- Are there any contact breakers that cost 4.,i2'with 

discount.off? 

MR. ERESEEE: I object t'o that on the gr ound it is 
- 

stated from whom they were to be bought at the,t post. g,)p 

COURT: A1low6d. He is limited, to the one com-

pany. 

0, Ire there contact breakers that cost about14 12 each? 

It depends which ones. 

Q Are there any Such contact breakers which cost about 

4.12 a piece? A Yes. 



Some cost About $471A .It depends where you buy it 

Q Same cost about $4? A. No. 

Q What i the lowest price? A I paid for the lowest $ 5. 

Q From the Bosch company? A About $3. 

Q What is a timing lever worth? A About 

.42 -What i the highest priced timing ).ever?A What kind? 

q, The h ghest priced? A T.hee4.s different kinds. 

Q Bosch? A There is for 50 .cents, one dollar, or Orie.dolla?! 

fifty. 

Q, pp any of them cost as much as a dollar a seventy 

cents? ,A No 

g There were hone that cost thatsmuch?; A No, not to my _ 

,Inowledge 

-Q What JO 4. distributer disc worth? _A What t 0? - 

q: The best tindi the most expensive? A About $12. 

Q What is the 1oW0St priced distrihute ? A. About $2.98. 

,Q That J, -°armature ..-warth A 46 

catalogue, you will find yourself it is .Iisted6. 

+4 I say some of them cost as much as $22? A No, * 

BY THE COURT: 

Q Are the articles you are testifying to? A New. 

n. it Cala CS • 

(I, What i*& rea]•.arma.twe diem wor. 



Q For the best ones? A Abellt three dollars... 

Q Ydunevr gave Meyer any money at all? A Yes • I did. 

:I r 

161. 

, Q, I Mean for stolen goods? A Of *course not. 

Q Goods that you knew were stolen? A Of course not; not 

for stolen goods. 

named-Xi-art Re-i-s-?_ A  

Q, You knew himwhen you worked for the Eisemanni in. 1911, is 

that right? A Yes, sir. 

Q He afterwards left the Eisemann and became an employee of 

Ms,rburg Company, is that right? A I. don't• know. 

Q Do you know Marlaurg & Company? A I know. 

Q, Don't you know Reis was employed by them? A But not 

after he left Eisemann. 

Q, Don't you know? A, No, I don't. 

Q, Didn t you meet him in October; 1912? 

ICRESEL: I object to this?, nothing to do with this 

THE COURT: On the Ciuestion of credibility. 

  1,151-.*ERESEL:- , I a  eThe"iia a right-It test hI 

credibility in  any particular way. 

. aro 

THE COURT: I suppose he is 1.aying a foundation. 

MR. McCORMICK: It is only preliminary. 

Q Didn't you mett him in October, 1912, and ask him if he 

could not come down to your shop to do some viorkansLAbat_  

he did go to your shop and you asked him if he could not steal 

some parts for you, and that he told you that he would not take 

-taa 

— • 7"--



11.4m that, no one -would learn about it if he got some partsfor you. 

kRESEL: _I object. 

T12COURT: I exclude that question. 

al3.eged cr iminal vicious or immo act 

the question point blank, without all that detail, whe 

or not he asked him to steal goods and bring to him. 

Q Was he employed by Marburg'? A Yes. 

Q, Didn't he bring you- some goods that he brought from Marburg 

that you PRked himto steal from Marburg, and then 

him money equal to about one-fifth of their cost? 

MR. BREaL: - I object to that question as highly pre-

judicial; and improper. The District Attorney ought to know 

better than that. 

THE COIRT: strike out what he paid as entirely Jan-
. 

jury. also are bound by his a.nswers. 

you receive an arrdature from Reis on June 9th, 1914, 



wommorwromr-

• that You had previously toad him to steal from: the Marburg 

Company? A Yes, I did, ,but I received fr011i :him more armatures. 

• Q Did you tell him to steal an armature from the Marburg 

Company? A I did not. 

•11 Did you tell him that you would give him $39 because that 

was the amount that you gave to Gischow for the armatures 

• he stole? A No, sir, I did not. 

Q You wrote a letter to Reis, didn't y,ott? A N 

knowledge. 

t to MY 

Q On February 27th? A Not to Reis, I wrote to Gischow. 

Q * Did you write to Meyer? A No, sir, I did not. 

Q Did 'y u write to Gischow? A Yes. 
r 

Q And on February 27th ,,-ou said you would like to see 

because there was something of importance you would like to 

talk over tiiith him is that right? A Yes, sir. 
• - 

Q Why didn't you put down in black and white what it 

was that vas so important? A Because we did not come to.thiss 

point yet. 

AP a,.matter of fact in this let ter you aSke_d him, tocóm 

and see you? A Yes. 

Q When be did come to see you, didn't you ask him to go back 

the Bosch 'Magneto company and steal some property for y 

I never made such a statement to anybody. 

BY MR: ICRESEL: 

Q, Well you did not to Mr. Gischow? A No, I did no 

1,000RMICK: I offer thi undle of bills 



identification separately. 

(Bills •,maxked People' s Dchibit 1 for 'identification. 

BY MR. MoCORkICK: 

This book you brought here, that contained a record 

the goods you received all the parts? A - Yes, sir, a record, of 

what I buy. 

___Q_hen-To-u-buy-s-0-Efething, and when it is delivered to your 

store(*) you write the article' down in the book, and make a note 
- 

of it? A Supposed to be. I do not write it myself; that is why . 

I got somebody that does that; I got the bookkeeper. 

Q Who writes them? A illy bookkeeper, 

Q What is her nam? A Miss Case. 

Q How long have you known Gischow? A Since I worked for 

Ei Bemann Company in 1911. 

Q 'When did he begin to work* for tiv Bosch Magneto Company? 

A I don't know that_beaause. I did no,t see him. 

Q After You left Eisemann when • was tl first time you saw him? 

In 1912, apund September, 

Q When did he begin to work for you? A . In Septemberi 

Q When he began to work for you you knew that he was regu.-

larly employed by tiv Bosch Magneto company, t you? A ii 

d, 

Q The work that he did for you was outside of his hours the x? 

es. . 

,Q That is, he worked for you everangs? A Yes. 



didn't he? A No, sir. 

How many times, if ever, did he ever bring any par 

you and sell1 them to you? A Only. once. 

Q, When was that? A That was when I produced that book here, 

I have to look that up. 

BY AIR . ERE SEL , 

Q From /Jay 1914? A From 1914, from' the 9th; Jantary, 

I 1 ought parts, 

BY Wt.-. McCORILICK: 

Q How. many times di d Meyer bring goods to you? A Twice. 

n was the first time you met Meyer? A january, 1914. 

Q, He said he met you on t IT 14th of November, 1914, I think? 

That is What he said. I said I saw him January 9th, 1915. 

Q, Was that the first time you ever saw him? A Yes. 

Q where was it? A In 230 West 49th street in my place. 

Q What time of the day was it? A Half past five.. 

Q Did he have any property with him? A Yes, st. 

Q What was .it?.A.• That was two„breakers; one  condenser". 

and one shaft. 

Q What vas the value of that property? A They were used 

parts. It depends, I buy those parts sometimes for a dollar. 

Q What did you pay? A I paid eight dollars. 

BY Mi. ICRESEL: 

Q WaS that the value? A That was their value to me. 

McCORAIICK: 

Q How did he introduce himself to, you? A He came in and 
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said, "Mr. Gishow sent me aromd and I am Mr. Meyer". Then I 

said, "You are Meyer?" He said '/Gischow sent himaround. 

Q Did he say, "This is Meyer"? A He di d. not 

Q When was t1v last time you saw him before you saw Meyer? 

A 1.914. 

Q When, November? A I don't know exactly the month. 

don't know exactly the date, but 19-14-.--

Q Did you ask Meyer where he got those articles? A I did 

not. 

You paid him money right then and there? A Yes, sir. 

Q You gave him a check? A I paid him. 

Q, By check? A No, I gave him cash. 

Q How many times from January, from the tim.e you first met 

him until February 27th did you see Meyer? A Once more. . 

Q Did you buy some goods from him that time? A I did not. 

0, How was it that you could: get a fifty per cent discount 

on the goods you bought or were to buy from the company you or  

ganized? A Because even then they-made about 300 per cent profit*, 

even after they game me fifty per cent off. 

Q, Who? A The Magneto Parts company. , 

Q You own most of the,stock of that company? A No -I 

Q Did they have a factory? A 

di d not. 
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Q, Did they have a factory at any time? A No they-did not 

at that time. 

Q Where did they et tbe parts? A They are manufacturers. 

Q The Bosch people are manufacturers? A Yes. 

Q, They couldnbt buy them from the Bosch people? A They 

wb ad not  buy from -the Bosch company, they got their own people. 

- Q How .could they sell Bosch parts, if they did not buy them 

from the 'Bosch people? A Because thep manufacture them. They 

manufacture their own parts like the Bosch Company manufactures 

their parts. 

Q You said you could buy Bosch parts from 'bre Magneto Parts 

company'? A same like Bosch; to fit to the Bosch Magnetos. 

Q Then this new arrangement ycli entered into enabled you to 

, buy the same kind, of goods you had been buying at 20 per cent 

discount from  the Bosch Company for 50 iler cent discount from 

the Parts Company?' A Yes . exactly. 

MR. McCORIt.CECIC: That is all. 

of the clef en dant, being first duly sworn, testif ied ELS f0 llOWS:-

.

 

(The witness gives .his address as 652 West End avenue.) 

DIRECT EXAMINATION BY MR. ICRESEL: 

Q Mr. Goldsmith, are you an at torney and counselor at law? . 

Q_ re youa member of the firm of Meyers and Goldsmith? 

A "±Ps• 

-Do you represent Mr. He-c-ht, -the 'defendant? A, No, I repre-
• 



sent the other side, I represent the Loys. 

draw this c4mtra,ct? A Yes, -sir,• I dictated it. 

Q Was it entered into on the day that it bears date, the 30th . 

day, o f April, 1915? A It was dictated April 30th, signed that 

day and acknowle-dge-d on the 3rd day of May. 

MR. KRESYL: That is all. 

(No arose examination.). 

G-E RARD 3. IC Y S E N S?(New York Athletic Club)  

a witness called on behalf of the Defendant, being first duly 

sworn, testified sas follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. KRESEL: 

Mr. K3.uyskens, do ,you know the defendant Hecht? A I do. 

Q How long have you known him? A About five ,or six years. 

Q Do you know other people' that know him? A No, I do not. 

You don't know any? A Mr. Hecht was employed by the company 

which I was treasurer. 

Q What company was .that? A Franco-American Taximeter Com--

was he employed, there? A Two or three years. 

A few minor dealings, yes. 

YOU old him guodai A Ye-

is Mr. Hecht' s reputation, as far as you know, 



honesty and industry? 

MR. McCORMICK: I object to that, not qualified. 

THE COURT: Allowed. 

A I know nóing against him. 

Q Was it good? A Good as far a,s I know. , 

CROSS EXAMINATION BY MR . McCORMICK: 

Q That is as far as you know. A Yes: I only had very little 

dealings with him. 

Q What is your business? A I an in the importing and export 

business. 

Q You don't know any ,people ia.amed Marburg? A I know- them. 

aa Magneto people. I have no connection with then. 

Q, Do you know any people connected with the ,Bosth Magneto 

Company? A I knew tl-o president. 

Q You never. talked to any of those men about this manes repu-

tation, di d You? A No. 

LOUIS BURKHART (250 West 78th street) a witness 

called in behalf of the Defendant, being first duly sworn tea-

tified as follows: 

DIRECT EXAMINATION BY MR. ER2SEL: 

Q Thai is your business, Mr. Burkhart? •A Garage iand re-, 
4:4 

pair shop. 

Q Do 'you know the def endant? A Yes,. sir. 

Q HoW icing have yOu knOWn him? A For" the last seven years. 

Q. Do you know his reputation for honesty and integrdly? Yes 



What is it, - good or bad? 'A Very good. 

CROSS EXAMINATION BY TM. MCCORMICK: 
_ 

Q How many people do you know who know him? A Well about' 

ifty. 
3, 

Q You don't know, any of the Bosch Magneto people, do you? 
— 

A I know some of them. - 
• 

Q Did you ever talk to those., men about him? A No. 

Q Did you ever talk to any of the Marburg people about- him? - 

FR ANC I S X. 0' C 0 NNO R.' (14 Poplar Place, New Rochelle) 

called as a witness on behalf of tiv Defendant, being first duly 

sworn, testified as follows::;, 

DIRECT EXAMTNATION BY MR. MEM: 

Q Mr. O'Connor, what business are o u in? A carpenter 

and builder. 

Q. Do you know the defendantHecht? A I do; he is a tenant 

cif mine. . 

Q Where/. A 230 West 49th street, where my own plzce o 

business is. 

Q How long have you known him? A Three years and a half 

Q What is his reputation for honesty and integrity? A Well, 

I have always found Mr. Hecht, honest and straightforward in. my 

dealings with him. 

cRO8 EXAMINATION BY NE. McCORM 

Q, (About g,11 o U kno about •*-h is he pays, 
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donet. little work for him- he has paid me that also. I have 

sortie dealings with him that my. 

• Q You don't know any other people_ who know him; you never 

discussed his reputation with other people? A I don't know 

anything outside- ihy business dealings with him there. 

ET HEL CASE (106 West 144th street) called as a witness 

on behalf of the Defendant, being first duly sworn testified as 

Q, Miss Ca.se , are you employed by the defendant, -Alexander 

Q Did you see around the corridor a man named Meyer? A   

did. 

Q Well, he testified here, and now tell the jury whether you 

.ever saw Meyer before seeing him in the court room? A •les 

Q Ca.n you remember about when you f irst saw Mr. Meyer. iri Mr. 

Hecht 's place? A No, , I don't remember exactly when. 

Was it this year or last year? A I would not say; I don. t 



remember exactly. 

Q well, at all events, 

A He did. 

Q 'What did he ask? A He asked for Mr. Hecht. 

Q, Was Mr. Hecht there? A He was there, 'yes. 

Q The first time when he----04iti? A I believe so. 

Q Then did you see Mr. T.Techt and. Meyer talk? A I did. 

Q How is your desk located in that place? A Well .when I 

sit dom., I face, I don't face the store, my back faces the 

counter. 

Q In other words, the store is.1,o atedon t1-e south side of 

43rd st re-et?' A Yes, sir, 

Q And your desk faces the west, does it? A Yes. 

> ,Q And this counter ran north ani south, or east and west? 

A The counter runs east and west. 

Now,. On this'occasion when 'Mr. Meyer and Mr. Hecht were 

together did Mr. Hecht ask you for any money? A He did. 

Q You had charge of the cash drawer/, A Yee, sir 
_ 

Did yo-u g ive hthnny money? A I did. 

Q How much did you give him. A I believe it was $8. 

Q At all events,. them, whatever you gave him, did you make 

an entry of it in your cashbook? A I did. 

Q Have you since then examined your .cash book to find tha 

show- you a book and I show you page *r of this book, 

marked Cash Book, alid. I draw yo 

•c 

attention to.the sixth en 

..,•••••* 
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from the bottom "Parts", under date of January 9th, l915,"8",  

is that in your handwriting? A That certainly is. 

Q, Did you make that entry in the regular course of ybut• 

business? A Yes. 

Q And was it made at about tire time it bears date? A It 

Was made exactly—th-e—same day. 

Q Are all the entries in this book in your handwriting? 

(At this point tko Court takes a recess, after duly 

admdnishingthe jury according t „law.) 

AFTER RECESS, 2 p. m. 

L E 0 L. L 0 W Y, (854 Intervale avenue, Bronx) a witness 

called in behalf Of the defendant, being first duly sworn* , 

testified as follows; 

DIRECT EXAIIIIIATION iSr . Kitt'SEt:. 

Q With wha t concern ar• a. you:connected? A In the Magneto 

parts company, and in tiv Riebe Ball Bearing Company. 

Q. where is the office of tiv Magneto Parts Company Incorii, 
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Q I show you Defendant's Exhibit 12, which i contract 

between Alexander Hecht ani Emil Lowy and Leo L. Lowy, do 

you remember making that contract? A Yes, sir. 

Pursuant to that contract -has -you', company, the Magneto 

Parts- company been selling Magneto Parts to Mr. Hecht, at a dis-' 

_ 
count of 50---per c-en-t? A  Yes- sir. 

Q Now, when did the Magneto Parts Company start in-business? 
n . • 

About a year .ago. 

Q Do you know Mr. Poole, the sales agent of the Bosch Magneto 

Company? A Yes, sir. 

Q Did you have a talk with Mr. Poole about tir organization 

of the Magneto Parts company and Mr. Hecht' s connection there-

with? A Yes, 
t--

sir. 

Q When? A Abott three months after the war started, or two 

months after the war started, - shortly after the war started. 

Q, That is, the war started, I think, in August of last year, 

about tYB let of August, 1914? A Yes. 

Q And you mean to say you talked with him a couple of months 

after • that? A Ye s. 

Q lithere did you have the con.versat ion? A /n office. 

Q Now please tell the jury what you said to him about tIO me.s.7 

neto Parts Company? A I called on the Bosch Magneto Company in 

reference to Scirie magnetos they sold me. 

Q Well, hat.4i,c,1,,..Y.P.u_say to Poole? A That Mr. Hecht4,an4. I , 

are pretty near reads with t h Magnpto Part-s Company, and we are  

going to sell in a few weeks. 



,11 

Q Sell what? A 'magneto parts. 

-At ,tha- time when you had this talk with Mr. Poole did you 
. . - 

put an order in for Magneto parts? A yes, sir. 

Q- with the Bosch Magpeto Company? A Yes. 

Q Now, Mr.. Lowy, are you familiar with Air market value of 

Magneto _parts? A Yes,  

, Bo-ech-Ma.grieto-- p-=•-tie?"' A- --Ye 

Q And do es your company manufacture interchangeable Bo sc 

magneto parts'? A Yes, , sir. 
• 

Q Does it manufacture interchangeable parts for other magnetos? 

A Yes sir. 

Have you kept yourself informed @ince-you stasted• in 0 

the business of manufacturing, as to the current value of Magneto 

parts? A Yes, sir. 
0-• 

- Q. And do you know the cost of production of Bosch Magneto 

parts? A Yes. , 

•Q; Arid even before •you -started to ma,n-uiactUre under the name 

of the Magneto Parts companyyl.n.corporate,d,were you then familiar 

with the current value - of Magneto- parte? A: Yes si-r. 

Q Arid prior to your in or p xati on of----the—Magne-to—P-artz---______:__ 

C cmp. shy , di d I understand that you uere in the business of selling 
.... 

ball bearings? A Yes, sir. 

Q were those ball bearings of,'domestie manufacture? 

A No, sir.  

Q Imported? -Imported from Germany. 

Q For how long a time before the Magneto Parts Company was   



incorpora.t0 had you been in that, business? A For three years. 
a -- — 

Q During _those three years were you "familiar: with the variousl 

parts that go to make up an automobile? A Y s, sir. 

Q And especially magnetos? A Also magnetos. 

Q I show you this article which I understand is a distribu-
', 

ter plate? A Yes, Sir. 

4' Does your Company manufacture a distributer plate like 

that? A Exactly the same. 
Its 

Q Now, tell the -jury -What it costs  to produce that article? 

A The cot is seventy-five cents. -

Q show you -a crank or. shaft? A That is an armature shaft 

Q, -What' does it -cost to producethat? A This is manufactured 

from two different parts, and I have to figure it together, 

I. 
75 'cents. 

Q I show you this , *vvhich is-called an armature, I understand, 

what does it cost to produce that? A $2.40. 

Q, Now, I show you a breaker,. and I with you would tell the 

jury. the _cost bi- value - of the articles in that  breaker, with, the 

exception of the plate the lever and the untact block? A 

out the base, lever and contact block? 

Q Exactly. 

A All. that is _left is the bushings and. two platinum points. 

The platinum point has got a value before the time of the war. 

Since the last four weeks there is an embargo on platinum and 

sc--wearle-t-get the plat "Minn S o theref ore 

since last four we94,, - is higher than before the war, 
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and before the four weeks, the value of the platinum plate was 

32 to 35 cents. 

Q  And the bushing? A Twenty-five of rone cent. 

Q Which part is the bushing? A That inside part1. the fibre 

bushinge in thevcentre that is the. fibre bushing. (Indicating) 

Q Then there are some screws left? Yes . _The_pr-iee 

known all ovez_._,   

Q Are you the agent in this country for the Riebe Magneto 

company? A, Yes, sir. 

you.Defendant's Exhibit 13, is that  the booklet 

ss ued by. y our cor pany? 

Q Now you advertise in the booklet BosQh parts for Sale? 

Q Do you manufacture those Bosch parts? A Yes. 

Q I mean yGur company? A Yes we.are manufacturing those 

factory of yo

exs. with 

them out to the, hard rubber 

Q In other wards, yo 

Q Under your ins tructicns? A Yes. 

Are thofse parts that yoU speak e he 
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by the Bosch Magneto Company? A  Exactly the same, nobOd.y7cam 

tell the difference-, unless he knows from where he bought 

them. 

Q And they fit, into the Bosch magnetos? A Absolutely. -

Q How do the prices of this defendant's Exhibit 13, :the Bosdh. 

--parts,-caMpare wi-th-the-price list -of the-Bozch-Company?   

LT: MbCOR.MICK: Objected .to. The documents speak. 

for thamselves._-

Question withdrawn, 

CROSS EXAMINATION BY vai. McCORMICX: 

Q What is the value of contact breakers? - 

Q Are they all of tle ame value? A Yes, sir. 

Q Didyou ever hear of one that was worth 414.12? 

• 

they cost that muCh,. but the_value is not there.: 

Q. 'Did you ever hear of one selling for $4 12?"A Yes, sir* 

. Q' Did you ever hear of condenser D-4 being sold for„ 

or more? A Yes, sir. 

*Q •Did you ever hear of a timing lever being sold for 

No. 

Q What is tkB highest price you ever heard of a timing lever 

•.being sold for? A.- $1.50, -'.or.saMe odd :centi. I'd-tight to fg& 

. 'BY THE COURT:. 

Q You don't have to figure on that it is a question -Of 

your memory;. you recollect the highest price, Mr. McCormick 

asked you. No. 

, 
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11 Do you remember what they sold for in the market the 

highest? A $1.50. 

BY MR. McCORKICK: 

Q What 

_-me?_ A Yes. 

a' distributer disc 

4 

is there such_on instru-

Q, What is it? A The-distributer plate, the disc. 

Q Have you got one of them there? A Yes. 

Q Did you ever hear of any manufactured by the Bosch people 

that sold for $6.40? •A To,manufacture, no, sir. 

Q The -selling price? A T a manufacturer? 

4 Yes. A No, sir. 

Q To the public? A. IN) a private owner  

Q That is the highest price they sell at? 

THE COURT: I don't think that is material, he said 

he heard them sell for that price. 

Q What is the market price of an' independent contact breaker, 

V. R. on the 12th of March, 1915? 

BY TBE COURT: 

Has there been any change in price in the last five or 

six months? A No. 

Q It is a staple article? A Yes. 

Q Uniform price? A Not uniform, it is a standard article. 

Q Does it vary in price from time to time, or betweek 

different manufacturers? A No, sir. mant to explain it  

. We have -a list price In our catalogue,, which it etandard. It 

does p t change_at all, but we e different pricbi for  different 
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people. It means if a private- owner comes we give hitt twenty-• 

per cent off, and if a magneto( repair man comes we give him 

forty per cent off, and if an agent comewe give him fifty 

per  cent off or better.. Thnefore the price does not change in our 
• •.. 

catalogue. It is only to the person who buys that. 

MoCORMICKI 

Q. DO y u sell independent contact break is,type Z. R.? A 

sir-, but we have got the parts  which could be placed together. 
. • 

Q What do you sell- thera,f or, and do you sell than? A Yea, 

we sell them 20, 40 and 50 offs depending who buys. 

Q, What tiv price? A If who buys? 

Q, Can you tell from memory what the price is, without 

- • 
looking a.t the. price list? Can" iyat.t tell 'me the value of an arma-

tures D-4, dual? A The _value,. $2.50. 

BYbTFX COURT: 

Q What do you mean by values when you say value? A That is 

how much it is worth, that is what we sell it for. 

BY LR. McCORMICK: 

Q You say you are an officer of the Magneto Parts Canpany? 

A Yes, sir, the vice president. 

Q• Where is •the factory? A We 'have no factory. 

Q What kind of work- do yoii do? 'A We contract out 

to manufacturers. 

Then you purchase some of the par tp 

Company? A ko, sir. 

Q Will , vu take this catalogue of u 

00,10 
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'where t1 price o± an independent Z. R. contact breaker is quoted? 

A No, sir, it does not show it in one place combined; separate 

it does. 

Q You do not sell them then? A We do. 
- 

Q Do you buy parts and then sell Parts? A We manufacture 

parts, and then we sell thai. 

Q, What is it you buy? A We buy rawmaterial sometimes, 

sometimeEk we let the manufacturer buy the raw material 

Q If you buy raw material-and convert it "into the parts 

to go into the magneto, you have a facto xy haven t you? -A No, 

sir. 

Q, How do you convert raw material into an instrument like any 

one of these? A We have got manufacturers who have got ^tool. 

machines and other machines and they come up and get contracts 

and we show them how to make it and what to make for us, and they 

buy the raw material for us. 

Q What. did you say was the value of a contact breaker a,ccordirg 

to your price list? A According to the.price .list I must add 

that altogether; $1.35. 

Q, The Value of a contract breaker? A Yes, sir. 
• •••• • 

Q, Z.- R .? A -Any type. 

BY THE COUFEC: 

Q What does Z. R. mean? A Z. R. is wa.terprolof Ope. It is 

a different type, d.nd it is a later inodel. There is no -differ:, _ 

ence by material, and cost between Z. R., and D. R. n4-1).11 

They.  are all the same price, but different construction. 



ItiR. BRESEL: That is all. Def en dant rest s* 

ARTHUR H. D. AITREE (Port Washington, New. York) 

called as a witness for the People, in rebuttal being first 

'duly sworn, testified as follows: 

BY 10. McCORMIC1C: 

Q How long has that company been in existence? A Since. 1906. 

Q, 1908? A 1906, I understand. 

By THE COURT: 

Q Are you one of the incorporators? A No, not the original. 

BY -1111T: McCORMIM: 

Q That company is still in existence? A Yes. 

Q Where do they do business? A 223 & 225 West 46th street. 

Q Mr . Po ole , who sits in here, is connected with the com-

pany? A_ He is; he is New York Branch manager. 

Q When was the corpotation organized? A In 1906 '1 believe. 

Q Under what name? A The Bosch Magneto company. 

Q Do you know anything about these papers (showing papers 

to witness) Hasn't- the name of the company been changed at one 

time-? A It may Originally have been other than the Bosch Magneto 

Company, but of that I am not aware. I was not in this country 

at the time. 

How lohg.have you be en with 9-3.e company? A With floe compa-nr-

originally four years, but as an official of the company a little 



IN ORFPINAL 

over one. ,And a half years. 

Q About six years altogether? A 

McCORMICK: That is all. 

lAB. ESii No quebt ion. 

MR.-McCORMICK: I offer in evidence order changing 

war 

a total of about five. 

- - 
name of the Bosch Magneto ComPany.. 

HE COURTi. Call the officer 'back. on that. 

A R .T H U R 

BY THE COURT: 

Q Who was the president qf .the corporation? 

Heinze 

Q Do yciu know him? A Yes. 

D. ALTRE E, recalled.. 

He is in New York? A Yes. 

Doing business with t Ye company? A Yes, he is the president 

of the Bosch Magneto COMpatiy.. 

Q He is employed in t1-e office of the company? A Actually* 

yes. 

Q Are there any other officers besides you and Heinz? 

A There are two. 

Q ;Who?;A Mr.- Gunther-Jalm and 'La, Schwarz. 

Who .are the directors of the company for this year? 

We have no dir ectOrs only -f our officers. 

Q Did you 'produce those papers from the fil9a. or the company? 

AR..-21cCORMICK: No, they came from the County Clerk's 

office. 

et, 



before. 

Q For the last four Years, since you have been there, they 

have been doing business as a corporation? A Yes. 

Q Without direbtors? A Without directors. 

Term Supreme Court, -State of Iew York, held in 
e 

County of New York, Part.I -thereofi.in ttp County Qourt 
; 

-House  Borough of Manhattan, City of -New York, On the . 

and for the 

17th.day.of February, 1908. Present: Hon. James Fitz-

gerald, Justice. 

In the matter of th application of Robert Bosch, New 

York, Incorporated, to change its name to Bosch Magneto 

company  

It is ordered that said petition be and the same hereby 

is granted, and that the petitioner herein, Robert 

Magneto company, on and after the 24th day of March, 19081,' 

and it is further ordered and directedthat this order be 

directed and the papers on which it is granted be filed within 

ten days from the date hereof in the office of the Clerk 

of the County of New.York, the County in which the certificate 

of intorporation of said corporation is filed; an that 



entry thereof 
,1186• 

be filed in the office of the Secretary 

of State;-difd. further that a copy of this order be published 
_ 

once a week-Tor- four successive weel-Ce-in the weekly union, 

a newspaper in the County7of New York, bein.ning within t_rv 
VT 

days after the entry. thereof. 

Enteredf 

F •., 

Justice of the Supreme Court. 

ER. McCORMICIC: The People rest. 

KR. ERESE1-: The defendant rests. 

ICRESEL: Now, if your Honor please, tle People 

having rested, and the clef en dant having rested, I renew 

-my motions made at the close of the People's 4ase, that - 

your Honor direct the jury to acquit this defendant, 

that your Honor dismiss the indictment on the grounds 

that I have hitherto urged, namely, that the case is absolute-

ly without any corroboration of the testimony. of the thief 

Meyer; 'second, that it appears from the evidence that 

the defendant, if the People's case is to be believed, was a 

principal in the larceny, and that therefore he could not 

be convicted of criminally receiving stolen ,property. 

In connection with that your Honor handed me the 

opinion of Judge Werner in the Lavine case, and I read 

with a great deal of interest, and I think there a suffi. 

cient doubt expressed in that opinion as to the validity 
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TEE COUFtf: There is another case on that point. 

MR. KREVL: Your Honor has in mind the Ravello cases -

I think. 
_ 

TIM COURT: -Yes. 

MR. KRESTIL: I further niove that your Honor direct the 

jury to acquit the defendant on the ground that there is 

not sufficient credible evidence •on which to send the case 

 t_o___tlie :jury. 

THE COIRT: II will deny the motion. • 

KREsEL: -- I take my exception. 

• Mr. Kresel sums up to the jury for .the defendant* 

M@CORMICE, sums, up, to ,the jury for the People. 

The Court charges the jury. 

The jury retires and,returne and renders a verdict of 

not Guilty. 
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